


■ 3  T e l è f o n s  d ’ i n t e r è s
Centre d'Emergències de Catalunya................. 112
Informació ciutadana..........................................012
Mossos d'Esquadra............................................088
Bombers............................................................. 085

AJUNTAMENT
Oficines municipals...............................972 85 00 25
Fax Oficines Municipals........................972 85 00 50
Vigilants.................  972 85 00 00 /  670 06 77 40
Assistent Social..................................... 972 85 01 70
Llar de Jubilats..................................... 972 85 09 07
Jutjat de Pau..........................................972 85 1 8 70
Biblioteca.............................................. 972 85 1 2 85
Centre Cívic..........................................972 85 00 67
Piscina Municipal.................................972 85 00 27
Pavelló Municipal (oficines)..................972 85 14 45
Pavelló Municipal (públic)....................972 85 1 2 1 4
wwb: www.vidreres.com - e-mail: vidreres@ddgi.es

ENSENYAMENT
Llar d'Infants..........................................972 85 09 17
Col·legi Sant Iscle.................................972 85 01 03
Preescolar Sant Iscle.............................972 85 08 36
Col·legi Salvador Espriu...................... 972 85 08 08
IES..........................................................972 85 07 11

SANiTAT
Centre d'Assistència Primària (CAP). . 972 8 5 01 56 
Farmàcia Vilardell..............................972 87 50 09

Farmàcia Moré................................... 972 85 05 75
CONSELL COMARCAL
Oficines.................................................972 84 21 61
Fax Oficines..........................................972 84 08 04
recaptació............................................972 84 01 78
recaptació (Oficines Vidreres)............. 972 85 10 94
Protectora animals (Tossa de Mar) . . . 972 34 20 30

TRANSPORTS
Autocars R. Mas SL...............................972 85 04 25
TEISA.....................................................972 26 01 96
SARFA.................................................. 972 8 5 01 57
Taxi Rafael Vico . . .  972 85 11 39 /  609 31 69 32 
Renfe ..................................................  902 240 202

ALTRES
Funerària lLa Selva de germans Blanquera i Albarracín
............... 972 85 06 63 /  699 460 133 (24 hores)

rectoria.................................................972 85 00 61
Enher (avaries).....................................900 77 00 77
Comissaria Sta. Coloma de Farners . . 972 84 27 57
Fax Comissaria Sta. Coloma................ 972 84 22 01
Bombers Maçanet de la Selva............. 972 8 5 88 28
Veterinari (consultes privades)............. 972 85 01 14
............................................................ 972 8 5 8 7 85

Correus i Telègrafs.................................972 85 11 33
Horari: de dilluns a divendres de 8:30 a 14:30 

i dissabtes de 9:30 a 13)

Farmàcies  
de g u à r d i a

En aquest número de El Rec Clar 
no f iguren les guàrdies de les 
diferents farmàcies,  ja que,  a 
l 'hora de tancar aquesta edició 
de la revista,  tampoc no dis
posem de la nova distribució,  
a causa de la modificació que 
ha suposat l 'obertura  d'una  
segona farmàcia  a Maçanet  i la 
d'una tercera a Vidreres.

MAÇANET DE LA SELVA, Fa r m à c ia  riera: 

Plaça Major, 15 - 972 85 80 71

RiUDARENES, FARMÀCIA MASó:

Ctra. Santa Coloma, 34 -972 85 61 37

SiLS, FARMÀCIA ALTIMIR:

Ctra. Santa Coloma, 4 - 972 85 30 38

ViDRERES, FARMÀCIA MORÉ:

Catalunya, 48 - 972 85 05 75

VIDRERES, FARMÀCIA VILARDELL:

Carrer de Girona, 37 - 972 87 50 09

H o r a r i s  
de s e r v e i s

oficines municipals Estiu: de

dilluns a divendres, de 8 del matí a 

3 de la tarda. Hivern: de dilluns a 

divendres, de 9 a 2 del matí i de 3 a 
6 de la tarda.

BIBLIOTECA MuNICIPAL De dilluns 

a dissabte, de 10 del matí a 1 de la 

tarda i de 4 a 8 del vespre 

ALCALDIA, GOVERNACIó, 

PERSONAL (Ruth Rosique) dimarts i 

dijous 9-13 i hores convingudes 

uRBANISME, OBRES I SERVEIS, 

HISENDA

(Jaume Figueras) dimarts 17-18 i 

hores convingudes 

ESPORTS, ENTITATS, 

co m u n ic ac ió  I INFORMACIó I

CuLTuRA (Jaume Camps) dimarts 21-22 

i hores convingudes 

SANITAT, TERCERA EDAT, SERVEIS 

SOCIALS, ACOLLIDA, COMERç 

(Lluís Ferrer) dilluns 18.30-20.30 i 

hores convingudes 

uRBANISME, HABITATGE, MEDI 

AMBIENT, PATRIMONI, MEDI RuRAL 

I TuRISME (Jordi Pruneda) dimarts 

17-19 i hores convingudes 

ENSENYAMENT, FESTES, JOVENTuT

i cultura

(Anna Viader) dijous 20-21 i hores 

convingudes

SERVEIS TÈCNICS (Lluís Lloret i Quer, 

arquitecte Tècnic, I Jordi Llinàs 

i Joana, ARQuiTECTE TÈCNIC, 

INSPECTOR D'OBRES) Dimarts, 
dimecres i dijous, de 2 a 3 de la 

tarda i hores convingudes.

SERVEIS SOCIALS (ASSISTENTA 

SOCIAL) Dijous, de 9 del matí a 2 
de la tarda.

JuTJAT DE PAu Dilluns, dimecres i 

divendres, de 9 del matí a 2 de la 

tarda.

RECOLLIDA DE TRASTOS VELLS 
Segon i últim dimecres de cada mes.
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FE D'ERRADES 
Al número anterior, la foto hereus i 
pubilles de l'escrit d'opinió, correspo
nia als hereus i pubilles de l'any 2006

Un nou any de 
El Rec Clar

EL CO NSELL DE REDACCIÓ

L'aparició d'aquest primer Rec Clar de l'any ens ofereix la possibi

litat de fer un exercici de reflexió sobre la importància que té per a 

Vidreres la seva edició. Quan s'enceta un nou any és irremeiable 

fer un balanç del que ha estat l'any anterior i, alhora, una previsió 

de nous desitjos per a l'any en el qual entrem.

Si, com una empresa o entitat, féssim un balanç comptable de l'any 

2007, veuríem com el seu actiu -com a eina de informació i divul

gació— s'ha incrementat notablement i, consegüentment, el balanç 

de resultats el tancaríem amb benefici, que ens ve donat per les 

partides de col·laboració, participació i acceptació. El fet de pre- 

sentar-vos, en l'anterior número, un Rec Clar a color i amb un nou 

redisseny és una prova ben palpable del seu bon estat de salut. 

Si el Rec Clar surt periòdicament i, a través del temps, s'ha anat 

consolidant i millorant, es deu també a què tenim força coses per 

explicar. Per tant, aquesta publicació local no deixa de ser un mirall 

de la vida social i cultural de Vidreres. Sense les seves activitats, 

entitats, opinions i personatges que, a través d'entrevistes, ens fan 

una pinzellada de la seva vida i, alhora, del nostre passat i present 

col·lectiu, seria del tot impossible l'existència d'aquesta revista que 

teniu a les vostres mans.

En aquest sentit, en aquest número us informem de la història d'una 

entitat emblemàtica del nostre poble: El Casino la Unió, del qual 

podrem conèixer amb més profunditat els seus orígens i la seva tra

jectòria. Per altra part, us oferim l'entrevista a un vidrerenc nascut 

a Xile, que ens aporta el testimoni d'un emigrant que, finalment, va 

triar Vidreres com a residència habitual.

Entre d'altres temes, també ressaltem dos articles sobre projectes 

socials i humanitaris: "Lloret amb el Sàhara", en el qual Vidreres 

col·labora, i el ja conegut del "Projecte Solidari i Participatiu de 

Cooperació per al Desenvolupament de Kedougou (Senegal)", en 

el qual el Grup Intercultural Jamia Kafo continuarà a Kedougou per 

tal de finalitzar el projecte durant aquest any 2008.

Només ens resta agrair a tots els col·laboradors la seva participació 

en el Rec Clar i desitjar-vos que tingueu un bon any 2008.
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JOSEP FORMIGA

El Casino la Unió es constituí a Vidreres el 1 866 .  Foren 30  socis fundadors,  el grup 
més nombrós eren tapers (Agustí Boada, Josep Boada, Jaume Gascons, Joan Marquès,  
Pere Marquès, Salvi Padrosa, Francesc Roca i Antoni Xiberta) ,  també hi havia propieta
ris rurals i pagesos (Joan Boada, Francesc Castells, Joan Colomer, Josep Gascons, Pere  
Gascons, Joaquim Mundet i Antoni Raig ), sastres (Eusebi Babot i Pere Estanol), etc.
Com veiem, el Casino la Unió no tenia connotacions La porta és d'arc carpanell. L'edifici és eclèctic.

polítiques, professionals o socials, sinó que agrupà 

gent de diverses professions i estatus socials. El grup 

més nombrós de socis fundadors eren tapers i page

sos, ja que en aquells anys Vidreres tenia una pobla

ció d'uns 2.000 habitants i les activitats principals eren 

la pagesia i la surotapera, amb importants boscos de 

suros i fàbriques de taps. El 1861 hi havia 3 tallers 

que elaboraven taps de suros amb 150 operaris, i el 

1892, amb una població de 2.231 persones, unes 500 

es dedicaven a les tasques de la indústria del suro.

Edifici
Durant els primers anys de funcionament, el Casino 

no disposà d'edifici en propietat, així trobem que el 

1881 ocupava un edifici a la plaça. Posteriorment es 

van iniciar els tràmits per a la construcció d'un edifici 

propi. El 1885, el Casino la Unió, mitjançant con

tracte emfitèutic concedit per les hereves de Josep de 

Sans i Morau, va obtenir un solar de 970 m2, mitjan

çat el pagament anual d'un cens de 125 pessetes. A 

la dècada del 90 del segle XIX ja estava construït en 

aquest solar l'actual local social del Casino la Unió. 

L'edifici és rectangular i d'una sola planta.

La façana té la part central molt ressaltada i ornamen- 

tada, rematada amb una terracota amb símbols de 

l'agricultura, de l'activitat surotapera i del comerç.

El 1899 s'acordà construir la sala de ball, a l'altre 

extrem del solar i, d'aquesta manera, que entre el local 

social i sala de ball, quedés un pati. El 1928 es fan 

les obres per fer la camarilla (pis amb barana) de la 

Sala de Ball. El 1969 es va comprar la casa del costat 

del Casino, coneguda com a cal Manyà, formada per 

una casa i un pati al darrere amb pou. Amb aquesta 

compra es va reorganitzar posteriorment l'espai del 

Casino. El 1988, a causa del mal estat de la sala, 

s'acordà deixar de fer-hi activitats, i només s'utilitzà 

com a magatzem.

Per trobar una solució a la sala, el 1991 el Casino la 

va donar a l'Ajuntament de Vidreres amb les condici

ons següents:

• L'Ajuntament en el termini de 2 anys hauria de 

fer les obres de rehabilitació de la Sala d'Actes del 

Casino la Unió.

• L'Ajuntament es comprometia a cedir l'ús de la nova 

Sala del Casino la Unió per a 30 anys, prorrogables 

sempre que el Casino complís els seus principis esta

tutaris de foment de la cultura, el lleure i l'esport, i es 

respectés el dret de totes les entitats vidrerenques a l'ús 

de la nova sala per a les seves activitats i de la forma 

que reglamentàriament s'establís.

El 19 d'octubre de 1997 es van inaugurar les obres de 

reforma de la sala-teatre.
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Organització i estatuts
Com hem vist, el Casino fou creat per 

un grup de persones anomenades 

socis fundadors. Posteriorment, hi 

havia diversos tipus de socis: socis de 

número, socis protectors, socis sexa- 

genaris i socis d'honor.

Per organitzar el funcionament del 

Casino s'aprovaven els reglaments, 

els quals, al llarg dels anys, s'ana

ven modificant.

Reglament de 1863
El primer reglament es redactà abans de la constitució del 

casino i fou aprovat pel Govern Civil de Girona el 7 de 

juliol de 1863. El nom del Casino era "Casino Vidrerense", 

que llavors fou Casino la Unió. L'objecte principal de la 

societat era fomentar el tracte mutu de les persones que 

la integraven, procurant als seus individus els avantatges i 

passatemps que en els salons d'esbarjo, lectura i jocs lícits 

es poguessin proporcionar. En el local de la societat no 

es permetia cap controvèrsia religiosa o política. Els tipus 

de socis podien ser de número (veïns de Vidreres majors 

de 15 anys), transeünts (els que adquirien el veïnatge de 

Vidreres i militars) i honoraris (els designats per la Junta 

General a proposta de la Junta Directiva).

Cada soci de número havia de pagar la següent quota 

d'entrada: els fundadors 20 rals i llavors 40 rals després 

de passats tres mesos de l'aprovació d'aquest reglament 

per la Junta General. La quota era de 4 rals (el salari 

d'un obrer tèxtil era de 6 rals diaris). La societat quedava 

regida per una Junta Directiva formada per president, 

vicepresident, tresorer, bibliotecari i dos vocals.

El 1926 es modificà el reglament i quedà 
de la forma següent:
L'objecte principal de la societat és procurar als indivi

dus el goig que produeix el tracte mutu de les persones 

que la integren.

Es destinarà espai per a salons de cafè, biblioteca i 

jocs permesos.

Queden prohibits els jocs d'atzar. Es podran donar 

conferències.

La societat queda regida per la Junta Directiva for

mada de president, vicepresident, tresorer, bibliote

cari, col·lector (encarregat de cobrar les quotes als 

socis), secretari, vicesecretari i tres vocals.

Els tipus de socis podien ser de número (els que en 

entrar paguin 5 pessetes), transeünts (els que no estan 

domiciliats en aquesta vila), honoraris (els que pel seus 

mèrits designi la Junta General a proposta de la Junta 

Directiva, o 10 o més socis de número) i sexagenaris 

(tots els que, arribats als 60 anys d'edat, hagin "per- 

tanyut" a la societat durant 15 anys consecutius i ho 

sol·licitin a la Junta General). Per ser soci s'havia de 

tenir almenys 15 anys. El 1922 es nomenà soci d'ho

nor Quirze Jordà, que fou batlle de Vidreres, i des 

d'aquell any els socis tenen carnet.

El 1968, per acord pres en Assemblea General, 

s'adaptaren i modificaren els estatuts socials del Casino 

la Unió, aprovats pel governador civil el 1970. 

Aquests són els estatuts actualment vigents. El Casino 

és una societat cultural, recreativa i esportiva. El seu 

objectiu principal és el desenvolupament, en les seves 

diverses facetes, de tots els seus membres i la seva 

consegüent promoció humana.

"El Casino la Unió ha de tenir en tot moment un 

local social on es puguin desenvolupar les activitats 

fonamentals.

Són idiomes oficials del Casino el català i el castellà 

en igualtat de drets.

Poden ser socis les persones físiques, és a dir, homes i 

dones, majors de 18 anys (fins llavors, només podien 

ser socis els homes).

Els socis sexagenaris queden dispensats del pagament 

de la quota.

L'Assemblea General està integrada per tots els socis. 

La societat queda regida per una Junta Directiva for

mada de president, vicepresident, secretari, tresorer, 

vicetresorer i quatre vocals (bibliotecari, delegat d'ac

tivitat culturals, delegat d'activitat esportives i delegat 

d'activitat recreatives)".
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Malgrat que el Casino fou fundat el 1866, només hi ha 

actes des del 1918. Del període de la guerra (1936

1939) tampoc no hi ha actes. Durant aquest període, 

el Casino s'anomenà Casa del Poble. Des del 1918 

hi ha hagut uns 37 presidents, la majoria dels man

dats han estat entre 1 i 2 anys. Alguns presidents han 

repetit en diversos períodes, com és el cas d'Agustí 

Balmana, amb quatre cops. El mandat més llarg ha 

estat el de Lluís Ferrer, amb 13 anys.

Activitats
Les activitats dutes a terme pel Casino al llarg dels 

anys han estat diverses:

Sala de cafè i lectura
Quan es va fundar el Casino -diu el reglament del 

1926- l'objecte de la societat era que els socis gaudis

sin de la seva relació. Així, es disposava de salons per 

al cafè, biblioteca, jocs permesos. A finals del segle XIX

i principis del XX, hi havia poca gent que sabés llegir, 

així era habitual que una persona llegís el diari i gent al 

voltant l'escoltés. Per al funcionament del cafè s'arrenda 

al conserge, i des del 1918 n'hi ha hagut 17.

Ball i cinema
Les activitats es van anar ampliant, i així, un cop es va 

construir la sala de ball, se celebrava ball i altres actuaci

ons, com les revistes. A Vidreres, a l'actual carrer Dr. Deu- 

lofeu, abans Sant Feliu, on hi ha l'aparcament, hi havia la 

Sala de Baix o Saló Basté. Era un local privat, propietat 

de la família Basté (propietària d'una part important de 

les cases del carrer Sant Feliu), que llavors passà a ser 

propietat de Josep Horta, àlies "Pepet rellotger". Era una 

sala on funcionava un cafè i es feia cinema i ball cada diu

menge. Entre el Casino i la Sala de Baix es van arribar a 

acords, així quan el Casino decidí fer sessions de cinema 

l'any 1925, la sala de Baix va deixar de fer-ne. Acabada 

la Guerra Civil, s'acordà que el Casino faria les emissions 

de cinema de 5 a 8 de la tarda, i llavors començaria el 

ball a la Sala de Baix. El Casino només feia ball els dies de 

festa (Festa Major, Ranxo, Sant Iscle, etc.). La Sala de Baix 

funcionà fins a la dècada dels 50 o 60 del segle XX, i fou 

regentada per la família Burjachs. Un dels balls famosos 

era el de l'avió, ja que quan es ballava, per un cable es 

feia córrer una maqueta d'un avió.

Les primeres sessions de cinema eren mudes, i algunes 

foren acompanyades al piano pel mestre Rigau.

El 1927, el mestre nacional i soci, senyor Sors, demanà 

que en el cine no s'obligués els nens a ocupar les prime

res files, cosa que els perjudicava la vista. El 1934 s'ar

rendà la sala al senyor Gubau, empresari d'Anglès, per 

fer cinema sonor. Posteriorment, es llogà la sala per fer 

sessions de cinema a Miquel Colls, que renovà el lloguer 

fins al 1968.

En el Casino es feia el cine per a grans, ja que les sessions 

de cinema per als petits tenien lloc a l'Ajuntament, la sala 

que actualment és de plens, i anaven a càrrec del capellà. 

Posteriorment, en Colls va fer un edifici específic per al 

cinema a l'avinguda Costa Brava, que funcionà fins a les 

últimes dècades del segle XX, uns anys en què les sales de 

cinema de pobles i ciutats van tancar, per donar pas a les 

multisales de cinemes situades només a les poblacions més 

importants (Girona, Figueres, Blanes, Olot, etc.).

Televisió
El 1960 es va comprar el primer aparell de televisió. 

Actualment hi ha una televisió amb pantalla gran.

Biblioteca
Hi ha una biblioteca, que feia les funcions de biblioteca 

pública, fins que es creà la municipal

Festa Major
El casino organitzà la Festa Major del 1923 (abans 

ho feien el botiguers del poble) fins al 1981, a partir 

de llavors se n'encarregà l'Ajuntament i la Comissió 

de Festes. Les raons per deixar d'organitzar-la foren 

econòmiques, ja que era deficitària.

El programa de la festa del 1923 durava 4 dies (de 

diumenge a dissabte), amb sardanes i ball els tres pri

mers dies i, l'últim dia, es va fer la tornaboda a la font 

d'en Padré i funció de teatre. L'orquestra que actuà fou 

La Principal de la Bisbal.

6



Fins al 1966, la festa només durà 3 dies, de diumenge a 

dimarts. A partir del 1967, durà 4 dies, ja que comen

çava el dissabte, excepte el 1977, que durà 5 dies en 

fer-se havaneres el divendres.

Els actes que s'organitzaven eren balls, sardanes, 

missa, teatre, espectacle de varietats. El 1966 hi hagué 

per primer cop espectacle infantil, que no es va tornar a 

programar fins al 1976, llavors ja anualment. A partir 

del 1967, es fa ball el dissabte. En els anys 70 hi havia 

tir al plat i partit de futbol.

Com ja s'ha comentat, a partir de 1982, la festa major 

l'organitzà l'Ajuntament i posteriorment la Comissió 

de Festes, en la qual hi participen diverses entitats del 

municipi. Algunes activitats s'han conservat, com els 

balls, sardanes, missa, espectacles infantils, i se n'han 

incorporat de noves com la trobada de gegants, els 

espectacles per als més joves a la zona de barraques, el 

correbous, el correfocs, la xocolatada popular, el gran 

esmorzar popular, etc. Durant molts anys, els balls se 

celebraven en envelats que se situaven en diversos llocs, 

els últims se situaren on hi ha el centre cívic i els Horts 

d'en Pere Pau. D'ençà el 1999, en què hi ha el pavelló 

cobert, s'ha deixat de llogar envelat, i els balls se cele

bren a l'interior del pavelló, i les atraccions i zona de 

barraques s'ubiquen al seu voltant.

Festa del Ranxo
El Casino organitzà fins al 2000 el Carnaval lligat al 

Ranxo. A partir de llavors, l'organitza la Comissió de 

Festes. El Casino organitzava només els balls i concursos 

de disfresses i de cant, i la comissió del Ranxo la resta.

Altres festes i activitats
A part de la Festa Major, s'organitzaven altres festes que 

consistien en sardanes i balls com la de "Liberación" 

(que recordava l'entrada dels nacionals a Vidreres el

2 de febrer del 1939), Corpus, Sant Isidre i Sant Iscle 

(festa petita).

El Casino organitzà l'Aplec de la Sardana, que es 

va celebrar entre el 1962 i el 1976. Se celebrava el 

primer diumenge de maig a la pineda d'en Flassià. El 

30 de novembre de 1975 es canvià el dia de l'aplec 

amb els de Figueres, per només un any. Els de Figue

res es farien càrrec de les pèrdues, si n'hi havia en el 

de Vidreres. L'any 1977, per qüestions econòmiques, 

ja no es va celebrar l'aplec.

Així, el 6 de maig de 1962 se celebrà el primer 

aplec, que es va dedicar al virtuós instrumentista de 

tenora i compositor Ramon Rossell. Des del 1979 

trobem l'Agrupació Sardanista Bella Dansa, que es 

dedica a l'ensenyament de sardanes, les audicions, 

la Nit de la Sardana (que fan amb dues cobles i se 

celebra el dissabte abans de la Festa Major), l'es

trena de sardanes, etc.

En 1979, el Casino, l'Ajuntament i l'Associació de Pares 

d'Alumnes, inicien el programa per a la mainada, "Ria

lles". Aquestes activitats duren fins al 1983, i no torna 

a ser fins al 1997 quan es tornen a organitzar activitats 

de "Rialles", en les quals ja no hi participa el Casino.

El 1979 es van fer cursos de català impartits per 

mossèn Pere. També es van fer cursos d'informàtica.

A la sala del Casino, al llarg dels anys, s'han fet fun

cions de teatre i recitals, en les quals hi han actuat en 

Raimon, Serrat, Pi de la Serra, etc.

Les instal·lacions del Casino han estat utilitzades per 

altres associacions per fer mítings polítics, els pasto

rets, festa de la vellesa, etc.

BIBLIOGRAFIA

Arxiu del Casino la Unió

Entrevistes a Josep Ferrer i Ramon Garriga

Programes de la festa major i d'altres activitats
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Marco Antonio
Navia Bustamante

Nascut a Xile, passant pels Estats 
Units... i ara Vidreres

M O N IC A  GARCIA 
A N N A  VIADER

Fa tres anys que va arribar al poble de Vidreres, però 

va ser quan tenia com 32 anys que va abandonar 

el seu país natal, Xile, per anar a buscar fortuna als 

Estats Units. Allí es va guanyar la vida en el camp de 

la construcció, ja que a Xile treballava en una empresa 

d'aquest ram. Allí, però, també va treballar d'altres 

coses. Ara es dedica a dissenyar jardins i a la venda i 

construcció d'immobles.

Quins varen ser els motius perquè emigres
sis del teu país?
Va ser quan tenia uns 32 anys, allí treballava en una 

companyia americana d'assegurances i, per sort, hi va 

haver la possibilitat d'anar a fer cursets als Estats Units 

relacionats amb la meva feina i, de pas, vaig tenir la 

sort de poder perfeccionar el meu anglès. Anava només 

per un curt temps i em vaig quedar uns deu anys.

I després vas venir cap a Catalunya?
Bé, no exactament, després vaig tornar cap a casa i 

vaig muntar uns petits negocis, però el país no pas

sava per uns bons moments econòmics i no varen fun

cionar de la manera com jo esperava. Així que, abans 

de perdre tot tipus d'il·lusió, vaig decidir viatjar cap a 

Catalunya, concretament em dirigia a Barcelona. Molts 

amics m'havien parlat molt bé de la capital catalana, 

vaig estar-hi un temps i ara estic aquí, a Vidreres.

Com és que vas m arxar de Barcelona?
La raó va ser que la ciutat m'estressava molt. Barcelona 

és molt bonica, però massa sorollosa. Per aquesta raó 

vaig pensar d'anar a viure fora de la ciutat, a algun 

poble dels afores.

treballar dins del ram de l'hostaleria. Als Estats Units 

també em vaig dedicar a fer servei de banquets a molts 

hotels, camps de golf,... però per qüestió de papers, 

entre altres coses, em varen dir que provés sort a 

Lloret, ja que era una zona molt turística i podria tenir 

moltes més facilitats. Així que, després d'anar entre- 

gant currículums a molts hotels, restaurants,... vaig fer 

temporada en un restaurant de Lloret.

I com vas arribar a Vidreres?
Va ser per casualitat. Estava en la parada d'autobusos, 

cansat d'haver estat tot el dia entregant currículums, quan 

vaig sentir parlar un home amb accent llatí i em vaig diri

gir a ell. Em va comentar que vivia a Vidreres, un poble 

molt tranquil, i que estava molt a la vora de Lloret. Així 

que vaig venir cap a Vidreres, vaig mirar i preguntar 

sobre el tema d'habitatge, de feina, i m'hi vaig quedar.

Has comentat que vas arribar sense papers, i 
sabem que així tot es complica... ara en tens?
Sí, per sort.

Et va ser difícil que te'ls fessin?
Es va presentar molt fàcil, el fet que hagués estat treba

llant molt de temps en hostaleria i que sabés parlar un 

parell d'idiomes, em va resultar favorable. El senyor 

del restaurant, en aquell moment, necessitava perso

nal i me'ls va fer.

Així, Vidreres no estava dintre de les teves 
destinacions?
No, la meva intenció era quedar-me a Barcelona i

Tens família a Vidreres?
Exactament a Vidreres no, tinc família, però a Mataró. 

Fa poc va arribar una germana i es va instal·lar allà.
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Què et sembla el poble de Vidreres?
És un poble molt bonic, molt petit. Podríem dir que és 

com una gran família, una vila on tothom es coneix, 

m'agrada. Es troba a la vora de la mar, no té gaire 

lluny la muntanya,... crec que no es pot demanar més. 

Em fa pensar molt amb el meu poble.

Te sents acollit per la gent de Vidreres?
En un principi no, em sentia molt apartat de tothom, 

em trobava massa tancat en el meu món, en el meu 

espai. Així que, de mica en mica, vaig anar posant de 

part meva per tal de poder conèixer i relacionar-me 

amb gent d'aquí. I com sóc d'aquelles persones que 

m'agrada participar en activitats que realitza el poble, 

doncs, va ser una manera de poder obrir pas.

Vas ser un dels primers xilens en arribar a 
Vidreres?
Ui! No, abans que jo arribés ja hi havia molts xilens al 

poble. Jo sóc dels de la nova arribada.

I si parléssim una mica de l'"Asociación de 
Inmigrantes de Vidreres, Catalunya (ADCV)"?
Jo tenia una inquietud, ja quan vaig estar vivint 

als Estats Units vaig intentar fer alguna cosa sem

blant pels immigrants, però al final, la gent no té la 

mateixa força i ganes de fer coses, i no va resultar. 

Aquí ho vaig proposar i semblava que tots reac

cionaven d'una manera més positiva. Vaig pensar 

que fent això, aquests nouvinguts que es troben 

una mica al marge de tot, durant alguns minuts, es 

podrien sentir a nivell municipal del poble. Crec que 

no estava equivocat, ja que d'això en fa un any i la 

cosa continua favorablement.

Quina finalitat té aquesta Associació?
La primera és que aquell nouvingut pugui dirigir-se 

a algun lloc, perquè no se senti tan sol, perquè tingui 

un punt de suport. També està pensat com un punt de 

trobada, de fer coses,... de ser una mica més forts. I 

bé, actualment intentem col·laborar en tot tipus d'ac

tes que realitza el poble. La primera activitat que 

vàrem fer va ser per la Festa Major a la zona de 

barraques. N'hi vam muntar una i allà podies anar 

a escoltar música i degustar qualsevol tipus de plat. 

Tots ells representaven diferents països. Va tenir molt 

d'èxit, va agradar.

Quins països col·laboren en l'ADVC ?
Col·laborem tots, totes aquelles persones que hagin 

vingut de fora pertanyen o poden pertànyer a aquesta 

Associació. Els que ho han acceptat millor han estat 

els sud-americans, però bé, hi ha gent de totes parts.

Qui és actualment el president d'aquesta 
Associació?
És una dona colombiana, Mery Malatesta. Ella ja va fer 

alguna activitat per a la festa del Ranxo, quan encara 

no era presidenta i no pertanyia a aquesta Associa

ció. Varen fer uns balls i altres coses. Són un grup molt 

ben preparat i amb ganes de fer moltes coses.

Quines activitats hi ha previstes?
La pròxima és la de Reis i, posteriorment, poder parti

cipar en qualsevol activitat que realitzi el poble.

I per acabar, què ens podries explicar 
alguna anècdota?
Va ser l'any passat, pel dia de Reis. Participava 

en la cavalcada. Era el Rei ros. Vaig quedar sor

près amb una nena. Des que vam sortir fins que 

vam arribar al pavelló, durant tot el trajecte, duia 

aquella noieta al meu costat, no es va separar 

de mi ni un sol moment. Veia com els seus ulls li 

brillaven, em mirava fascinada, amb il·lusió, amb 

alegria... Aquella mirada, aquells ulls em van sor

prendre moltíssim.
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la Obres al municipi de Vidreres
A finals de desembre,  l 'Ajuntament de Vidreres ha presentat a la General itat les obres que 
vol fer durant el quinquenni per anar al PUOSC (Pla Únic d'Obres i Serveis de Catalunya).
En el PUOSC es presenten els projectes que es faran D'altra banda, també es presenten projectes que

al municipi, dels quals la Generalitat dóna una sub- van a nuclis (barris o urbanitzacions) que tenen una

venció màxima de 650.000 € per als generals i del subvenció màxima de 60.000 € i també ajudes de

mateix import per als de dinamització (pensats per la Diputació de Girona amb un import màxim de

utilitzar les energies renovables). 120.000 €.

Obra Pressupost Any realització Programa

AMPLIACIÓ LLAR JUBILATS 782.518,16 € 2008 General

La Llar de Jubilats està destinada a realitzar activats lúdiques, d'esbarjo i culturals a les persones de la tercera 

edat. La planta baixa es destinarà als usos de més mobilitat i que generin més moviment de persones: sala de ball, 

conferències, teatre, classes de ball... La primera planta es destinarà a sales d'ús múltiples. També s'han de fer 

sortides, escales d'emergència i ascensor.
Obra_____________________________________ Pressupost_____ Any realització_____ Programa

LLAR D'INFANTS MUNICIPAL 1.352.140,45 € 2008 Dinamització

La Llar d'Infants Sant Iscle no pot atendre per manca d'espai les places escolars de 0-3 anys. En aquest sentit, es 

construirà una nova llar d'infants de 74 places, a l'Avinguda Mediterrània, darrere el CEIP Salvador Espriu. En la 

seva construcció s'utilitzaran criteris bioclimàtics. L'edifici és de planta baixa i té una superfície de 800 m2. Dispo

sarà de 5 aules, sala polivalent, menjador, cuina, dormitori i sales de reunions.
__________ Obra___________________________ Pressupost Any realització______ Programa

CASA DE LA VILA* 1.801.162,59 € 2009 General

*Ampliació i reforma

L'edifici de la casa de la vila ha quedat insuficient, desfasat i obsolet per atendre les necessitats que l'administració municipal 

necessita per portar a terme els seus serveis. Per aquest motiu, es reformaran 810 m2 i se n'ampliaran 350, amb criteris eco- 

constructius. D'acord amb l'avantprojecte triat (pendent d'encàrrec definitiu) l'edifici tindrà 3 plantes i la distribució serà:

•  Planta baixa (planta pública): atenció al públic, vestíbul, oficines administratives, sala d'actes i plens, arxiu.

•  Planta primera (planta política): despatxos alcalde, secretari, interventor, sala juntes, sala grups polítics municipals.

•  Planta segona (planta tècnica): despatx serveis tècnics, arxiu llicències, sala de reunions.

•  A la part del darrera (zona dipòsit aigua): hi haurà una coberta enjardinada pública.
________ Obra_____________________________ Pressupost Any realització______ Programa

SALA POLIVALENT 1.020.060,00 € 2009 Dinamització

La sala polivalent es portarà a terme per donar sortida a les necessitats del municipi en matèria de realització de 

tot tipus d'activitats organitzades per l'Ajuntament i les entitats. L'edifici s'insonoritzarà i es construirà amb criteris 

ecoconstructius. Es consultarà a les entitats la ubicació (hi ha 4 possibilitats) i els usos. L'edifici tindrà una superfície 

de 570 m2. Disposarà de soterranis i planta baixa. La distribució serà d'una sala polivalent dividida en dues de 

225 m2, sala de reunions, camerino i vestidor.
Obra Pressupost Any realització Programa

CARRERS NUCLI ANTIC* 1.532.584,74 € 2010 General

10

*Fase II. Subfase B

Els carrers del nucli han de ser urbanitzats. Aquesta urbanització consistirà en pavimentació dels carrers, reno

vació i modernització de la xarxa bàsica (enllumenat, abastament d'aigües i clavegueram), conjunt de mobiliari, 

senyalització i enjardinat. L'obra atorgarà al centre urbà d'una modernització i funcionalitat que fins ara no tenia. 

Aquesta remodelació tindrà una superfície de 6.290 m2.

|_____________________________________________________________________________________________
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Els carrers previstos per a la reurbanització seran: C / Orient, des de C / Dr. Deulofeu fins al passatge; 

Passatge Joanot Martorell; C / Jaume Ferrer; C / Migdia; C / Catalunya, entre C / Migdia i C / Santa Maria; C / 

Joaquim Ruyra; C / Santa Maria, entre C / Costa Brava i C / Orient; C / Onze de setembre i Passatge sense nom. 
________ Obra_____________________________ Pressupost Any realització______ Programa

MINIDEIXALLERIA AIGUAVIVA 171.409,50 € 2011 Nuclis

L'augment de població en la urbanització ha comportat un notable increment dels residus que generen. La mini- 

deixalleria afavorirà el reciclatge i reutilització de materials que s'abandonen i es dipositen en contenidors de 

recollida habitual o en zones forestals adjacents a la urbanització. Es farà un edifici amb un volum tancat i vigilat, 

destinat a emmagatzemar residus: restes vegetals, plàstics, paper i cartró, fustes ferralles i voluminosos. A més, es 

crearà un espai per a la brigada que quedi fixa a la urbanització, utilitzable també per a actes culturals (tal com 

preveu el Pla General per a la zona verda de "la Sorrera").
_____ Obra________________________________ Pressupost Any realització______ Programa

PAVIMENTACIÓ CAMÍ BÒRIES 234.711,00 € 2011 Diputació

El camí de les Bòries comunica el carrer Costa Brava amb el camí vell que va a Caldes de Malavella, de can Cases 

al pont de can Salom. La pavimentació d'aquest carrer serà utilitzat per la futura deixalleria, així com pels veïns 

de les masies i de la urbanització la Goba. Asfaltar i adequar el camí suposarà una notable millora en les comu

nicacions d'aquesta zona.
_________ Obra____________________________ Pressupost Any realització______ Programa

ENLLUMENAT PÚBLIC NUCLI LES SERRES 355.447,34 € 2011 Nuclis

ENLLUMENAT PÚBLIC NUCLI PLA DE LA FONT 116.825,50 € 2011 Nuclis
En els darrers temps, el nuclis de les Serres i del Pla de la Font han sofert un increment de persones que hi han 

instal·lat la seva llar. Els serveis d'enllumenat públic que es van portar a terme fa anys, actualment, han quedat 

desfasats i obsolets. Això va en detriment de les persones i vehicles que hi circulen. L'actuació proposa renovar el 

servei d'enllumenat amb el soterrament de la xarxa i instal·lació de punts de llum.

REGIDORIES
Resum de l'acció de govern municipal fins el 30 de desembre de 2007

EDUCACIÓ

Llar d'infants
S'ha realitzat una reunió amb el Departament 
d'Educació per a la legalització de les dues llars 
d'infants. Pel que fa a la Llar actual, caldrà fer obres 
d'adequació. Disposarà de 74 places i tindrà una 
aula polivalent i cinc aules més: 3 de 30 m2, 1 de 
40 m2 i 1 de 60 m2.

Escoles Salvador Espriu, Sant Iscle i IES Vidreres
En relació amb la reunió mantinguda amb el delegat 
d'Educació, s'està redactant el projecte de la nova 
escola Sant Iscle. Aquesta nova escola es farà a la 
zona de la pineda d'en Mazó i tindrà una superfície 
de 10.000 m2. Serà de dues línies.
Pel que fa a l'escola Salvador Espriu, s'ha concedit el 
permís d'obra per a la seva ampliació. Aquestes obres 
està previst que comencin abans de l'estiu. El pressu
post total és de 2.877.054 €.

Per altra part, s'ha fet una reunió entre l'Ajuntament, 
les directores i els conserges de les escoles amb les 
tasques que han de dur a terme.
A causa de la implantació de la 6a hora, s'ha modifi
cat l'horari. Aquest nou horari és:
De 08:00 a 13:15 hores i de 15:00 a 17:15 hores.

CULTURA

Biblioteca
S'estan acabant les obres de la biblioteca Joan Rigau i 
Sala, situada al carrer Orient. Per motius de trasllat durant 
el mes de febrer, estarà tancada i el mes de març es pro
duirà l'obertura de la nova biblioteca. L'acte d'inaugura
ció serà el 23 d'abril, coincidint amb el dia de Sant Jordi. 
Es faran actes durant 3 dies per a totes les edats.

Sala polivalent
Es construirà una sala polivalent, adequada acústica
ment, amb una superfície de 500 m2, per poder-hi fer
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la concerts, sardanes, festes organitzades per l'Ajunta
ment o per les entitats, etc. Es consultarà a les entitats 
els seus usos.

JOVENTUT

Can Torronet
A causa de la manca d'espai al Centre Cívic, s'ha 
habilitat Can Torronet com a escola d'adults i 
hotel d'entitats. En l'actualitat s'estan realitzant les 
obres d'adequació de l'interior. L'edifici consta de 
3 plantes amb 4 aules en cadascuna d'elles. L'ús de 
l'equipament serà: escola d'adults, escola oberta, 
UEC, aula taller i hotel d'entitats.

Caixa de Girona
S'ha fet un conveni amb Caixa de Girona perquè 
tornin a cedir el local que tenen a sobre de la seva 
entitat. Encara i així, caldrà fer alguns arranjaments: 
pintar, lavabo, canvi de portes.

FESTES

Festa petita
El 17 i 18 de novembre es va celebrar la Festa petita. 
L'afluència va ser notable. Es va fer concert i ball amb 
la Blanes Orquestra, botifarrada popular (amb gran 
èxit), ruta de cotxes clàssics, sardanes, concurs de 
bolets i dues castanyades. Malgrat la seva afluència 
i les activitats desenvolupades, des d'aquesta regi- 
doria es considera que cal potenciar-la encara una 
mica més.

ESPORTS 

Pavelló poliesportiu
S'han demanat uns pressupostos perquè a princi
pis del 2008 s'instal·lin uns espais (unes divisòries 
similar a petits despatxos) en els baixos del Pavelló, 
amb la finalitat que les entitats que depenen i neces
siten d'aquesta instal·lació hi puguin tenir un lloc 
per a cadascuna on poder tenir el seu propi espai. 
Per altra part, s'ha desestimat de fer els replans a les 
sortides d'emergència del Pavelló, bàsicament perquè 
d'aquí a no res s'haurà de reomplir tot l'entorn del 
Pavelló gairebé a l'alçada de les actuals portes.

Zona poliesportiva
S'ha aprovat un pressupost per portar a terme una 
tanca de bloc gris i filat, exactament igual que el 
del camp de futbol nou, de gespa artificial (de forma 
que sigui tot l'entorn igual). Aquesta obra s'ha iniciat 
durant aquest mes de gener de 2008.

Piscina municipal coberta
S'han fet gestions de forma que es pogués valorar 
la possibilitat de poder portar a terme aquest tipus 
d'instal·lació al poble. No obstant, hi ha uns requi
sits mínims que cal poder complir per poder-ho fer, 
i un d'ells és que la població ha de ser de més de 
8.000 habitants. A la vista d'això, es va mirar la 
possibilitat de fer-ho de forma mancomunada amb 
els nostres pobles veïns de Maçanet i Sils. Finalment, 
de moment s'ha desestimat, donat que les despeses 
i el manteniment d'aquesta instal·lació és altíssima 
i els pobles que ho han portat a terme ens han fet 
saber que són altament deficitàries. Per tant, és un 
tema que segueix en estudi.

^  • • * • • f  • *Comunicacio i informacio 
S'està duent a terme l'estudi per poder disposar d'un 
sistema de comunicació (informació) a través de l'em
presa La Selva Comunica de forma que vagi portant a 
terme una informació mensual del que es fa a l'Ajun
tament i que complementi a l'actual Rec Clar, que és 
trimestral.

URBANISME 

Garantia de subministrament d'aigua
L'ACA i els ajuntaments de Vidreres i Caldes de 
Malavella han acordat establir un conveni que garan
teixi el subministrament d'aigua en alta procedent de la 
canonada del Pasteral a la Costa Brava centre. Abans 
de dos anys aquesta canonada haurà estat reforçada 
fins a Montfullà i podrà garantir un subministrament 
durant tot l'any, independentment de les necessitats 
d'estiu dels municipis costaners.
El nou conveni a tres bandes absorbirà el que tenien 
signat l'ACA i Vidreres i el que estava impulsant Caldes. 
El primer, el van negociar els anteriors governs de Caldes i 
Vidreres, però només aquest darrer s'hi va comprometre. 
S'ha acordat, també, estudiar una variant del traçat res
pecte a l'anterior. En un primer tram la canonada serà 
conjunta de Llagostera al pou més proper del servei 
d'aigua de Caldes. En aquest punt s'hi farà un dipòsit 
a partir del qual entrarà en el servei de Caldes. Alhora, 
a partir d'aquí, la canonada anirà directament al nou 
dipòsit d'aigua que s'està construint junt al cementiri de 
Vidreres, pel camí més recte possible sense travessar 
per carrers del centre de Caldes. La totalitat de l'obra 
serà realitzada per l'administració de la Generalitat. 
Per als dos primers anys en què no estarà del tot garan
tida la portada d'aigua a l'estiu, els dos municipis faran 
petites intervencions amb els suports que dóna el decret de 
sequera. Vidreres tindrà una subvenció per obrir un nou 
pou, atès que el ja obert no ha donat l'aigua esperada.
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Arquitecte municipal
S'ha aprovat i convocat la plaça d'arquitecte municipal, 
a jornada completa i amb incompatibilitats per a encàr
recs de l'Ajuntament, privats de Vidreres i pobles veïns. 
En uns pocs mesos esperem haver cobert la plaça. 
També per a un pla especial per ordenar l'anella 
verda que envolta la vila, seguint zones verdes i el vial 
de circumval·lació entre el CAP i el Pavelló.
A part, tenim en procés el Catàleg de Masies, i el pro
jecte de Pla Especial de Patrimoni.

Carrer Costa Brava
El Col·legi d'Arquitectes i una consultoria estan col- 
laborant en les bases per a un concurs per a l'encàrrec 
del projecte de reurbanització d'aquest carrer, a fi de 
presentar-lo en la propera convocatòria de subven
cions per a processos de participació ciutadana en 
projectes d'urbanització.
Estem impulsant la unitat d'actuació urbanística entre els 
carrers Garrotxa i Estrella. N'ha de sortir la connexió dels 
dos carrers i una plaça amb jocs infantils i aparcament.

HABITATGE

Habitatges dotacionals
Hem reconduït un conveni amb l'INCASOL oferint-li dos 
dels tres solars que ara són equipament disponible i de 
propietat municipal. L'INCASOL podrà construir un edifici 
amb 15 apartaments tutelats per a gent gran i un apar
cament soterrani al solar del carrer Deulofeu. Aquesta 
ubicació és idònia per a avis. També podrà construir una 
trentena d'apartaments de lloguer limitat (1 i 2 habitaci
ons) per a joves al solar de l'antic escorxador municipal. 
Atès que els tècnics no veuen cap valor arquitectònic a 
l'escorxador resultarà més a compte derruir-lo i obtenir 
la seva superfície en els baixos del nou edifici.

pla d'Habitatge
Esperarem el suport de la Diputació i el desplegament 
a la comarca de la Llei d'Habitatge aprovada pel Par
lament aquests dies. Aquest pla haurà de tractar tant 
l'HPO a noves promocions com l'augment de densitats 
d'habitatge en el centre urbà.

MEDI AMBIENT

La planta asfàltica
Aquest estiu va aparèixer una obra en un camp del Pla 
de la Font, junt a la cruïlla de la C35 i la C63. No tenia 
cap permís; ningú no en sabia res, fins que uns emple
ats de Servià Cantó van demanar a l'Ajuntament "què

calia per fer una planta asfàltica" en aquell indret, que 
és sòl no urbanitzable. Òbviament, l'Ajuntament els va 
fotocopiar la llei. Es tracta d'una activitat que pot anar 
en sòl no urbanitzable per estar lligada a la construcció 
d'infraestructures, però és la Generalitat qui ha de donar 
el permís urbanístic (per ser en Sòl No Urbanitzable) i 
l'autorització de l'activitat (per ser d'una planta gran). 
Un temps després, van presentar un primer projecte 
de planta asfàltica mòbil (desmuntable), que preveu 
servir asfalt a les obres de la C35 i la N-II, durant 
els 4 anys d'obres. Es va exposar al públic i es tra
mitaren els papers cap a la Generalitat, per ser 
l'administració competent. A l'exposició pública hi 
va comparèixer Salvem el Pla, al·legant que podria 
no estar-se seguint el projecte i fent-se ressò del 
malestar que hi ha amb l'obra de desdoblament de 
la C35 (recorda els talls de camins de pagès, sense 
avís ni facilitats alternatives, i el nul cas que ha fet 
el projecte a les reiterades peticions municipals de 
fer un segon pas entre la vila i el Pla, en el camí de 
can Manlleu). Altres veïns també es van informar 
del projecte i van manifestar la seva preocupació 
ambiental i pel respecte que mostra l'empresa a 
l'autoritat i interessos municipals.
Una vegada assessorats, estudiat l'impacte ambiental del 
projecte i amb la informació que tenim, podem dir que:
•  L'activitat, com està en el projecte, no representa 

un perill per a l'abastament d'aigua al poble. El 
betum i l'asfalt, quan toquen el terra, es refreden 
i són un material inert.

•  El soroll i la pols són contaminants a l'entorn de 
la planta, però les primeres cases són prou lluny 
com per no rebre les molèsties.

•  Hi ha una combustió de gas que emet CO2, però no 
té prou concentració com per suposar pluja àcida 
a l'entorn. El "fum" que es veu és vapor d'aigua de 
l'assecatge de la grava que va a l'asfalt.

•  Hi ha altres aspectes ambientals que no estan en el 
projecte i que podrien ser preocupants: on acaba 
anant a parar la pols (tota la pols) que treuen de 
la grava, on es renta el betum de les cisternes dels 
camions amb dissolvent i com es tracta aquest, la 
circulació de camions a la sortida de la planta...

En aquest sentit, l'Ajuntament va obrir expedient sanci- 
onador a l'empresa per fer l'obra sense llicència. Dies 
després, en el darrer Ple municipal, des de l'oposició 
es va demanar al govern que primer pari l'obra i des
prés l'autoritzi pel perill mediambiental que pot tenir 
en relació amb els pous d'abast d'aigua al poble. 
Com que no veiem un perill immediat, hem decidit 
no tancar la planta, amb ganes de facilitar les coses 
a la Generalitat, a veure si pot incloure la passera de
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la can Manlleu sobre la C35 en algun projecte (el de la 
Rotonda Sud, si no ha d'estar en el del desdoblament), 
i així esborrar l'antipatia que ha generat l'obra de la 
C35, només projectada pensant en els cotxes.
Alhora, atès que la planta tardarà uns quants mesos a tenir 
autorització (els tràmits administratius són lents), i atès que 
no podem estar esperant fins a veure les condicions de l'au
torització per controlar l'impacte ambiental de la planta, 
des del govern municipal hem decidit de fer inspeccions 
mediambientals regulars. L'empresa ens ha manifestat que 
donarà totes les facilitats al control i que, si escau, s'ajus
tarà a les mesures correctores. D'entrada, hem demanat 
poder tenir el primer informe dins el mes de gener, per 
poder informar en el proper Ple municipal. Si de l'informe 
se'n despren un risc per a l'aigua tancarem la planta.

Sorolls
Està a informació pública el Mapa Acústic aprovat en 
el Ple de novembre, i estem revisant l'ordenança de 
sorolls i la taxa de controls ambientals per poder inter
venir millor en els conflictes que hi ha per a aquestes 
molèsties.

Pla Director de la Bicicleta
Si tot va bé, el 15 de febrer, a les 20:00 hores, a la sala 
d'actes de l'Ajuntament, es farà la presentació pública 
d'aquest Pla, que pretén ordenar una xarxa bàsica de 
carril-bici i fomentar l'ús al poble. La prioritat serà disposar 
les inversions que han de fer les noves unitats a urbanitzar 
i aconseguir la complicitat de la comunitat educativa.

Jardineria
S'està acabant la campanya de poda dels arbres. Els 
que no es poden es perquè perjudicaria massa l'arbre,
o bé perquè tenen una funció de parc per sobre d'altres 
(defensem l'interès general per sobre el particular que 
voldria podat/talat l'arbre de davant de casa seva). 
Durant el gener-febrer podrem presentar el projecte de 
xerojardineria (jardineria autòctona amb mínim consum 
d'aigua) per a la jardineria del poble i posar a concurs 
el servei de manteniment amb aquests criteris.

Zones verdes d'Aiguaviva
Aquest gener està a licitació el projecte d'adequació 
de les zones verdes d'Aiguaviva. Si tot va bé s'inicia
ran els treballs forestals al febrer.

Farem tot el tècnicament possible perquè no es faci 
una simple "neteja", que acabaria desertificant uns 
espais que són vitals per a la urbanització. Complint 
la llei en prevenció d'incendis, intentarem que el bosc 
segueixi essent això: un espai autosostingut però ara 
amb menys massa combustible, i si pot ser regenerar 
els espais empobrits o desertificats com la sorrera o al 
costat de la carretera, que en el seu dia es va "netejar" 
en excés.

Residus
El febrer podrem presentar el pla de gestió de residus 
de la vila i Aiguaviva, a fi d'implantar la recollida dels 
residus orgànics abans d'estiu.
Alhora, comença un taller ocupacional, amb 3 aturats 
de Vidreres, amb feines de jardineria a la Pineda d'en 
Mazó i a la zona verda dels Salses.

p a t r im o n i i t u r is m e

D'entrada tenim consensuat un programa de govern 
per a tot el mandat. Hem començat a endegar l'es
mentat Pla Especial de Patrimoni (catàleg de béns 
històrics, naturals, arquitectònics i normes protec
tores), i per preparar una propera campanya d'ex
cavacions al Castell i ampliar el conveni amb la 
propietat, alhora que per obtenir subvencions de 
l'1% cultural de les obres públiques que es fan al 
terme (ens hem adreçat al Ministeri de Foment i a 
la Generalitat).
També presentem un projecte al Memorial Democràtic 
(Generalitat) per a la recuperació i aprofitament de l'an
tic camp d'aviació de la Guerra Civil, a fi de que pugui 
ser un recurs turístic important, definidor del poble.

Medi Rural
Hem acabat la refosa de l'Inventari de Camins Rurals i 
el Catàleg de Masies. Aquesta serà la base per senya
litzar les entrades als camins des del casc urbà, amb 
un plànol de les cases de pagès.
Ara que la terra ja té prou humitat, s'està acabant 
l'arranjament dels camins de pagès més malmesos. 
S'ha signat un conveni amb l'ADF per regular la sub
venció, ajudes i les relacions mútues.
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Ciutadania i política
PSC. GRUP DEL PROGRÉS DE VIDRERES

Mantenir una actitud positiva davant la vida, en les rela
cions socials de tota mena i activitats humanes, és col- 
laborar a crear un millor i més respirable clima, però, 
lamentablement, a vegades en aquesta societat manca 
voluntat de viure positivament i anar sumant. EI sentit 
comú i el comportament ètic s'han d'imposar en tots els 
aspectes de la vida quotidiana, deixant de banda enve
ges, desqualificacions, mentides, conductes errònies del 
passat i partidismes que moltes vegades la gent utilitza 
amb l'única finalitat de desacreditar l'oponent, i més 
quan estan en joc interessos generals que afecten tot 
un col·lectiu i que fan indispensable la col·laboració i 
la participació de tots, perquè només una participació 
activa pot garantir la salut democràtica, ja que sense la 
participació dels ciutadans, associacions i organitzaci
ons la democràcia es converteix en una simple formali
tat legal sense consistència ni plena justificació.
Partint d'aquesta base, el nostre grup ha pres la deci
sió d'exposar a l'opinió pública i al debat constructiu i 
participatiu temes i qüestions d'afectació general, com 
en aquests mesos de mandat han pogut ser la proposta 
d'ordenació de la circulació i aparcament al centre 
urbà, la difícil decisió de reduir els concerts a la sala 
del casino i la necessitat de buscar alternatives tot espe
rant la construcció d'una sala polivalent o la implanta
ció d'un mapa acústic per garantir una millor qualitat 
de vida al poble, amb l'objectiu de donar a conèixer 
el que s'està fent a tothom que vulgui per evitar així la 
intoxicació o manipulació que a vegades comporta la 
desinformació o el desconeixement de les coses.
La nostra voluntat és donar solucions als problemes o 
qüestions que es plantegin de forma responsable, rea
lista, eficaç, i amb esperit de servei, sent conscients que 
a vegades no es pot fer content a tothom i que a la 
vida a vegades s'han de prendre decisions complicades 
i s'han de sacrificar certes coses per aconseguir-ne d'al
tres. En definitiva, actuar tenint en compte el bé comú i 
el benefici de tot el poble, res més allunyat del que tots 
els ciutadans corrents esperem del sistema democràtic i 
dels polítics com a gestors d'aquest sistema.
Des del nostre grup hem adquirit el compromís no només 
per gestionar únicament el poble i tot el seu entramat 
socioeconòmic, sinó per intentar que les institucions del 
poble funcionin amb eficàcia, per així millorar les con
dicions de vida i impulsar una millor convivència de

tots els vidrerencs. Però per aconseguir-ho cal que tots 
i cadascú de nosaltres com a part del poble que som 
i ens estimem com a tal hi posem el nostre granet de 
sorra. No és demanar res de l'altre món, simplement és 
demanar la implicació i dedicació que es destina a les 
coses de la vida que ens estimem i ens apreciem. 
Sabem que els bons desitjos i les bones intencions han 
d'anar acompanyats de bones accions i els polítics al 
llarg de la història no n'han estat un bon exemple. 
Per això, volem intentar trencar aquest tòpic: Primer, 
treballant i cobrint les necessitats del dia a dia tenint 
clar en tot moment les possibilitats i limitacions que 
com a poble tenim. I segon, mirant d'afrontar el futur 
amb una sèrie de projectes destinats a cobrir una 
sèrie de serveis i necessitats bàsiques destinades a 
obtenir una millor qualitat de vida a la qual tot ciu
tadà com a contribuent que és, ha de tenir-hi accés. 
Amb aquesta finalitat, s'estan realitzant millores a la 
xarxa d'aigua potable del poble, construint nous dipò
sits, noves canalitzacions, realitzant perforacions de 
nous pous, projectant depuradores i acordant conve
nis amb l'Agència Catalana de Aigua (ACA). També 
s'està treballant amb la millora dels carrers del centre 
del poble i accessos al municipi. I tenim ben present 
un tema d'afectació general que potser pot passar per 
alt, però que també ens afectarà com a poble a curt 
i a llarg termini, com és el descens generalitzat que 
hi ha hagut, i les previsions indiquen que hi haurà, 
de la construcció. No és cap bajanada dir que la 
construcció històricament ha estat una font d'ingressos 
important en el pressupost de qualsevol municipi, o 
sigui, en els diners que es destinen al poble per cobrir 
necessitats bàsiques i serveis. Per això, estem buscant 
fórmules i projectes alternatius adequats a les neces
sitats i demandes reals del poble, que permetin cobrir 
aquestes necessitats bàsiques i serveis de cara al futur 
del nostre municipi. El nostre projecte de poble es basa 
en el treball responsable i coherent en el sentit i el bé 
comú. Per aquest motiu, no ens cansarem de dema
nar la implicació i la col·laboració de tothom, sigui 
qui sigui, a l'hora de decidir la llibertat per opinar, 
la responsabilitat i valentia per exercir tant els drets 
com els deures, sempre que Vidreres en surti benefi
ciat. Mans a l'obra i pas ferm. que queda molt camí 
per recórrer.
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la Un diagnòstic
A sis mesos de participar en el govern ens podem

fer una composició de com està l’Ajuntament

n
El que és fonamental és entendre que continua essent 

el que era amb un poble de 3.000 i pocs habitants. 

Ara som el doble, d'aquí tots els mals. En aquest 

mandat podem donar-nos per contents, si arribem 

a situar l'estructura municipal a la pròpia d'un poble 

d'entre 8.000 i 10.000 habitants. Per això cal treba

llar, alhora, en tres dimensions fonamentals: el perso

nal, la hisenda i la política.

Tenim un Ajuntament anorèxic de personal. Només 

a l'àrea de Cultura hi ha una mínima estructura per 

portar a terme un programa. La resta d'estructures 

de personal dóna just per mantenir un lànguid dia a 

dia, sota mínims. El nivell més infradotat és el tècnic, 

d'aquí s'explica la manca de planificació. Tampoc 

no hi ha una política de recursos humans ben esta

blerta: la conseqüència és una desmotivació general. 

ERC va iniciar una modernització. Ens ha deixat una 

herència bàsica: una planificació global de la plan

tilla, amb valoració dels llocs de treball, una escala 

retributiva més justa i les bases d'una política de 

personal moderna. Seguint aquest camí convé que 

continuem treballant plegats, ara dotant-nos d'una 

direcció professional del personal, ja que és l'única 

manera de portar una plantilla que ja s'acosta als 80 

llocs de treball.

A la hisenda municipal li passa el mateix. Anava bé 

per anar tirant sense endeutar-se amb 3.000 habi

tants, i ara som més del doble. La impressió que tenim 

és que fa molts anys que ens hem limitat a incrementar 

l'IPC. No tenim encara una hisenda ben planificada: 

quins ingressos ens cal, com estructurar-los, amb quins 

nivells impositius i qui ha de pagar per tenir els ser

veis que volem. En alguns serveis l'Ajuntament hi està 

perdent molts diners. En comptes de revisar els costos 

de serveis i inversions, i fer-ho pagar a qui toca, s'ha 

preferit esperar un Parc d'Activitats que taparia tots

ENERGIA X VIDRERES

els forats i ens permetria de tot, excepte consolidar 

el comerç al centre del poble. Caldria explicar que 

fent-ho bé, a la llarga, aquí i arreu, urbanitzacions i 

polígons fan les paus entre ingressos i despeses. Així 

ara només es poden fer infraestructures anant al crèdit 

bancari. Caldrà fer-ho, però preparant la hisenda 

perquè sàpiga aprofitar millor els cicles de la cons

trucció (segurament aquest mandat serà tot de baixa) 

i aconseguir, per exemple, que les grans inversions de 

sistemes generals (noves captacions d'aigua, noves 

depuradores...) les paguin qui les demanda, que és la 

promoció urbanística, els habitants que vindran en un 

futur. Perquè Vidreres seguirà essent una ganga per 

venir a viure-hi mentre no es banalitzi com qualse

vol ciutat industrial metropolitana, d'on surten els que 

vénen a comprar-nos habitatge.

I per acabar, en referència amb la política local, no 

perdem l'esperança que maduri. Tots i totes (nosal

tres inclosos) seguim egocèntrics; no hi ha diàleg, 

seguim encallats en històries passades, i no arribem 

ni a reconèixer que són personalismes mesquins 

els que ens priven d'una negociació política franca 

i sana. Tenim un govern en minoria perquè és més 

fàcil esperar en quina pedra s'entrebancarà que 

treballar-nos la política. Això és un problema que 

afecta la nostra política municipal des de fa molts 

anys i cal que s'acabi: convé dedicar-hi el temps que 

necessita, mirar només al futur, negociar els projec

tes, construir una visió conjunta del poble... Seguim 

en minoria, tot i que hi ha una base social comuna 

i homogènia entre els partits progressistes, amb uns 

interessos comuns i complementaris per prosperar en 

una mateixa direcció.

Esperem que aquests tres eixos puguin vertebrar-se 

en un futur proper. Per part nostra hi ha voluntat: 

energia per Vidreres!
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Reflexions
JORDI CAM PS-GENT Del Po b l e , REGIDOR DE L'a j u n t a m e n t  DE VIDRERES

Les últimes setmanes han arribat a les orelles dels com

ponents del nostre partit que un cop passades les festes 

nadalenques entraríem a formar part del govern. Les 

fonts no les coneixem, però les intuïm, i per això volem 

aclarir que Jordi Camps - Gent del Poble restarà a 

l'oposició com fins ara.

Reflexions
Els anys passen i els polítics també, però el que no 

canvia és la forma de fer funcionar l'Ajuntament. Mal

auradament els polítics que entren a governar no són 

conscients que, en el moment de la presa de possessió 

del càrrec, es posen a gestionar l'empresa més gran 

de Vidreres, i que durant 4 anys, si tot va bé, són 

treballadors del poble i no propietaris, i això els hi 

hauria de quedar molt clar.

Moltes vidrerenques i vidrerencs pensen el mateix 

que nosaltres, però ells encara van més enllà, vol

drien que l'Ajuntament es gestionés com a empresa. 

Difícil fer-ho d'avui per a demà, però que es podria 

aconseguir si l'actual equip de govern comencés a 

fer les primeres passes.

Dit això, també hem de dir que a l'hora de fer serveis 

per al municipi, l'equip de govern ha de tenir prou 

vista i veure la previsió de creixement que pot experi

mentar Vidreres els propers 10 anys, d'aquesta forma 

ens evitaríem estar construint un servei pel poble i, al 

mateix temps, tenir sobre la taula els plànols per fer-ne 

l'ampliació. Val més fer les coses bé un cop, que no 

haver de pagar dues vegades.

Actualment, ens falta un geriàtric, una llar d'infants 

nova, un col·legi nou, l'ampliació del CAP, una sala 

polivalent, ampliació de la llar dels jubilats, entre altres. 

Són serveis que el poble necessita ara mateix i esperem, 

des del nostre grup, que es facin pensant en el futur.

Precs i preguntes a l'equip de govern
Proposta model de Geriàtric. -  Vam proposar un geriàtric 

diferent del model que s'aplica avui a Catalunya i sem-

blant als pisos tutelats. Proposem que la gent gran que ho 

necessiti, pugui viure en un pis, amb total llibertat, però 

amb la comoditat de saber que disposen d'atenció mèdica 

24 hores i molts altres serveis al propi edifici. Ens basem 

en el model holandès, pioners en aquesta matèria. 

Gratuïtat del dinar del dia dels jubilats a partir de 65 anys. 

-  Vam demanar que els jubilats a partir de 65 anys no 

haguessin de pagar el dinar del dia dels jubilats, però 

des del govern ens van dir que NO. Des del nostre grup, 

recordem a l'equip de govern que hi ha d'altres municipis 

que ho fan.

Més contenidors. -  Els vam dir que molta gent del poble es 

queixa de la falta de contenidors.

Manca senyalització dels carrers. -  Els vam dir que arre

glessin la senyalització dels carrers, ja que hi ha molts llocs 

on no n'hi ha i d'altres no està ben col·locada.

Quin és el pla de xoc a les urbanitzacions. -  En aquest 

aspecte s'ha de dir que l'equip de govern ha començat 

a fer alguna cosa, però la gent es continua queixant del 

mateix a les urbanitzacions.

Centre d'ambulàncies. -  Vam demanar que estudiessin la 

possibilitat de posar un centre d'ambulàncies com el que 

disposen d'altres municipis.

Impermeabilització cementiri. -  Vam demanar que ara 

que es feia una ampliació del cementiri es fes la imperme

abilització de tot, perquè ens vam assabentar que encara 

no s'havia fet, i això és molt greu.

Fraccionament de la taxa d'escombraries. -  Hi ha gent 

gran que el fet d'haver de pagar aquesta factura, d'una 

sola vegada, els hi és molt feixuc i els hi aniria millor poder 

fraccionar-ho.

També hem preguntat altres coses, com la neteja dels car

rers, l'estat de la realització de les rodones, què fan al 

respecte amb els cotxes que van amb accés de velocitat 

per les zones residencials, la proximitat dels caçadors a 

les urbanitzacions, etc.

Des de Jordi Camps -  Gent del Poble, desitgem que 

hagin passat unes Bones Festes i que l'any que ha 

començat els sigui molt venturós.
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Vidreres en xifres
CENS DE POBLACiÓ
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Del 16 de setembre del 2007 al 15 de desembre de 2007
La població de Vidreres ha augmentat en 66 habitants. Ha passat dels 7.492 del mes de setembre de 

2007, als 7.558 del mes desembre de 2007. D'aquests, 3.961 són homes i 3.597 són dones.

Font: Padró Municipal d'Habitants

A continuació 
comparem les dades 
de creixement de la 

població de Vidreres de 
1997 a 2007 amb el 

nombre d'expedients 
d'obra tramitats durant 

el mateix període al 
municipi.

ANY Homes Dones TOTAL Expedients

1997 2.031 2.102 4.123 267
1998 2.162 2.140 4.302 289
1999 2.269 2.220 4.489 333
2000 2.405 2.335 4.740 374
2001 2.572 2.454 5.026 374
2002 2.719 2.568 5.287 412
2003 2.873 2.686 5.559 492
2004 3.017 2.745 5.762 495
2005 3.258 2.957 6.215 512
2006 3.501 3.175 6.676 609
2007 3.666 3.350 7.016 383
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Clàssic Motor Club
Vall d’Aro

CLÀSSIC  MOTOR CLUB VALL D'ARO 

DELEGACIÓ DE VIDRERES

La popular  Trobada de Vehicles Clàssics 
de la Festa dels Patrons arr iba  a la cinquena edició

Des de fa cinc anys el Clàssic Motor Club Vall d'Aro 

(delegació de Vidreres) organitza una trobada de 

vehicles clàssics durant la Festa de Sant Iscle i Santa 

Victòria, amb el nom de la Ruta dels Tapers.

Enguany es va fer el diumenge 18 de novembre de 

2007. La Ruta dels Tapers s'iniciava a la seu social del 

Clàssic Motor Club Vall d'Aro (a Castell d'Aro), a les 9 

del matí, en direcció cap a Vidreres. En aquesta edició 

hi havia una alta participació d'automòbils i motoci

cletes clàssiques d'arreu de les nostres contrades; com 

a més destacables: la Velosolex del secretari del club, 

restaurada per a l'ocasió; el Ford T d'en Francesc Mata 

-el més veterà de la trobada- un Panhard Levassor 24 

bt conegut per la música del seu motor i per les seves 

línies tan modernes de la marca degana; els populars 

Seat 600 i els Renault 4 /4  i molts més fins arribar a 

ser més d'una seixantena de participants.

A les 10 del matí, la comitiva entrava pel carrer Pau 

Casals. Els vehicles s'anaven estacionant a la Plaça 

Lluís Companys i a tot el llarg del Pau Casals. Els 

vidrerencs i els forasters que visitaven el poble durant 

aquell dia van poder contemplar, admirar i fer-se 

fotografies amb aquells vehicles que més els cridaven 

l'atenció. Era una ocasió única!

Mentre, la Comissió dels Ranxers havia preparat l'es

morzar per a tots els participants i per a la gent que 

s'hi volgués afegir. Hi havia una zona de taules per

poder esmorzar tranquil·lament i fer petar la xerrada. 

Havent esmorzat, es va fer el sorteig d'alguns regals 

per als participants de la ruta, per fer una mica més 

de gresca. Acabat el sorteig, va ser l'hora de posar 

en funcionament els motors per fer un recorregut per 

dins del poble. Aquest any, estrenàvem nou circuit per 

dins de la població. Això va ser possible gràcies a la 

col·laboració del Cos de Vigilants de Vidreres que ens 

van ajudar a dissenyar-lo i que ens van acompanyar 

en tot el recorregut per facilitar la circulació dels parti

cipants. I amb aquest recorregut pels carrers donàvem 

per acabada l'edició d'enguany.

Només ens queda donar les gràcies a l'Ajuntament 

de Vidreres per la col·laboració i l'ajut en la cinquena 

edició, als patrocinadors de la V Ruta dels Tapers a 

Vidreres: B.T. enginyers, "la Caixa" de Vidreres, la 

Caixa Penedès de Platja d'Aro, Distribucions Codina- 

Camps S.L. i a la Comissió dels Ranxers de Vidreres. 

També cal agrair la participació dels més de seixanta 

automòbils i motocicletes que no van faltar a la cita 

i d'aquesta manera van col·laborar en l'èxit de la V 

Ruta dels Tapers.

Des d'ara, ja podeu marcar en el calendari el 16 de 

novembre de 2008 per a la propera edició. Ja serà 

la sisena!

Fotografies: M. ROSA FRIGOLÉ I CARLES VIDAL
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Presentació
Esclat de participació a Vidreres amb motiu de 

la presentació de l 'Agenda Llat inoamericana i Mundial

AM ICS DE L'AGENDA LLATINOAMERICANA I MUNDIAL DE VIDRERES
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El dia 23 de novembre de 2007, a les 9 del vespre, 

a la Sala Teatre del Casino la Unió, es va celebrar la 

presentació de l'Agenda Llatinoamericana i Mundial a 

Vidreres. Des de ja fa 6 anys, se celebra a Vidreres una 

trobada intercultural amb motiu d'aquesta presentació 

que, després de cert temps i insistència, s'ha acabat 

consolidat en el municipi i, enguany, ha gaudit d'un 

elevat índex de participació, ja que unes 300 persones 

van assistir i participar en l'acte. L'Agenda Llatinoa

mericana i Mundial és molt més que una agenda, és 

una eina de transformació social on s'hi recullen les 

esperances d'una humanitat que vol fer, que treballa, 

que lluita per tal que un altre món sigui possible. Si 

només volguéssim una agenda, en podríem trobar de 

moltes classes i maneres, però l'Agenda Llatinoameri

cana i Mundial cerca fer allò que encara està per fer: 

canviar la consciència de la humanitat.

Cada any l'Agenda tracta un tema en concret per 

anar treballant al llarg de l'any. Enguany, el lema és: 

LA POLÍTICA S'HA MORT... VISCA LA POLÍTICA! una 

altra manera de fer política és possible!

Tal com diu Pere Casaldàliga en la presentació de 

l'Agenda "Denunciant a la nostra Agenda la política 

iniqua, reivindiquem la veritable política. Una política 

"altra", de justícia, de transparència, de servei, de 

participació. Programada i viscuda localment i mundi

alment. Renovant les instàncies tradicionals, les majo

ries caduques i injustes, i propiciant instàncies noves. 

Formant políticament la ciutadania. Suggerint actituds, 

processos, campanyes; ajudant a cercar solucions. Ja 

sabem que "agenda" és "allò que s'ha de fer". Aquesta 

edició de la nostra Agenda, doncs, vol ajudar a pensar 

i a assumir allò que cal fer per tal que la política visqui, 

ressuscitada, lluny dels "sepulcres blanquejats" i sigui 

una política humana i humanitzadora."

Per introduir els interessats en el missatge i la història 

de l'Agenda Llatinoamericana i Mundial els vam con

vidar a fer junts un viatge a l'essència, un retorn als 

valors que ens són història, un viatge a la llavor. Aquest 

viatge s'iniciava amb una breu introducció a càrrec del 

professor cubà Juan Antonio Salas, que ens va parlar 

sobre la immigració catalana a Cuba i els lligams que 

hi ha entre els pobles catalans i cubans. Seguidament, 

es deixà pas a la representació on Cristòfol Colom i 

Jaume Ferrer ens van explicar la trobada dels dos móns 

gaudint de diferents balls, cançons, poemes, teatre i 

gralles i tambors de diferents entitats i participants a 

títol individual del poble de Vidreres.

Seguidament, després d'aquest descens en la pròpia 

història de les cultures, l'acte es finalitzà amb la 3a 

Degustació de Plats d'arreu del Món, on tots els par

ticipants i assistents a l'acte van poder fer un tast de 

diferents cuines d'arreu del planeta, ja que en aquesta 

edició s'hi van presentar més de quaranta plats dife

rents cuinats, tots, per vidrerencs i vidrerenques vells i 

nous, tots reunits amb motiu d'una eina justa, demo

cràtica i plural com ho és l'Agenda.

Donem les gràcies a l'Ajuntament de Vidreres per la 

seva ajuda i col·laboració, també a l'Associació de 

Comerciants i Empreses de Serveis de Vidreres, a la 

Colla Gegantera de Vidreres, l'Associació d'Emigrants 

de Vidreres, als cuiners i cuineres que van participar 

en l'elaboració dels plats per a la degustació final i, 

finalment, a tots aquells que d'una manera o altra van 

col·laborar en la presentació per tal que esdevingués 

la festa plural i popular que tots esperàvem.

Aquell "altre món possible" a Vidreres, per unes hores, 

va ser ben real gràcies al compromís i la implicació de 

la gent del poble interessada a construir-lo, feina gens 

senzilla però absolutament necessària.



Festa Petita Vidreres‘07
Aquest any, la Festa Petita de Vidreres, que s'ha celebrat 

durant el mes de novembre, ha comptat amb diferents 

propostes entre les quals ha destacat, una vegada més, 

la participació de l'orquestra La Blanes amb un concert 

de tarda i un ball de nit el dissabte de la festa.

Cal recordar que aquesta orquestra ja fa uns quants 

anys que assaja a la nostra població i que compta 

amb un reconegut prestigi dins les cobles-orquestres 

de Catalunya. Enguany, ha estat la tercera orquestra 

que més actuacions ha realitzat a Catalunya i s'ha 

mostrat com la revelació de la temporada, tant per la 

qualitat dels seus músics com pel repertori agudament 

seleccionat i arranjat pel seu director Josep Busquests. 

Cal dir també que aquesta orquestra ja ha estat con

tractada per la festa petita de Vidreres de 2008. 

Aquest any, la Festa Petita ha comptat també amb altres

activitats com una audició de sardanes, la trobada de 

cotxes d'època, dues castanyades i una botifarrada. 

Com podeu veure estem parlant d'una festa que encara 

que es digui petita permet a la població de Vidreres 

comptar amb actuacions i actes de primera línia. Per 

això us convidem a participar-hi l'any que ve.

Reconeixement
a l’Orquestra Pau Casals
L'Orquestra Pau Casals de l'Escola Municipal de Música de Vidreres ha rebut el segon premi 

del Concurs de formacions de cambra i solistes del Conservatori Isaac Albéniz de Girona.

El passat 26 de maig de 2007 es va realitzar el con

curs d'agrupacions de cambra i solistes que organitza 

el Conservatori Isaac Albéniz de Girona a la Sala 

Martí i Pol de la Fundació Valvi.

Per part de l'Escola Municipal de Música de Vidreres hi 

va participar l'Orquestra Pau Casals. Aquesta orques

tra està formada pels alumnes instrumentistes de grau 

professional de l'escola i dirigida pels professors de 

l'escola Siso Domingo i Natàlia Escalera.

Aquesta formació que basa el seu repertori en 

obres de compositors catalans, durant l'any 2007 

ha realitzat diferents actuacions arreu de la pro

víncia de Girona i rodalies i també ha estat convi

dada a realitzar una gira per la zona de Rosario 

(Argentina) durant el passat mes d'abril. Cal, 

doncs, felicitar tots els components de la formació i 

els seus responsables per la dedicació i la qualitat 

en el treball diari. Moltes felicitats!
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A la fotografia veiem el Sr. Lluís Brugués, director del Conservatori Isaac Albéniz de Girona, entregant el premi 
a membres de l ’orquestra Pau Casals, aquest novembre passat, durant la diada de Santa Cecília.
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15è aniversari
Grup d’Esplai Vidrerenc

Parc Infantil de Vidreres
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Desprès de l'edició del Parc Infantil de Vidreres 2006, 

que es va realitzar del dia 27 de desembre fins al 3 

de gener, en el qual varen passar per les nostres instal- 

lacions més de 800 nens i nenes, més els seus pares o 

bé família, enguany, aquest any 2007, el Grup d'Es

plai Vidrerenc i l'Ajuntament de Vidreres hem realitzat 

una nova edició del Parc Infantil de Vidreres amb més 

de 950 nens i nenes. Estem molt satisfets, ja que hem 

superat el número de nens i nenes que tenim a Vidreres 

amb aquesta franja d'edat. Noves atraccions, nous 

tallers, més jocs que mai i berenar per a tots els par

ticipants, han fet que aquest any el PIV hagi estat tot 

un èxit de participants. Les barquetes, els cavallets, els 

inflables amb boles i el tallers, encarats als més petits, 

sense deixar de banda els més grans amb activitats 

com Play Stations, sala d'ordinadors amb connexió 

a internet, Scalextrics, inflables, Quads i Karts, ping 

pong, futbolí..., han fet que, entre tot plegat, aquestes 

activitats fossin molt concorregudes.

Aquesta nova edició del Parc Infantil de Vidreres s'ha

desenvolupat del 24 de desembre fins al 3 de gener, 

de les 15,30 a les 20,30 hores, al Pavelló Municipal 

de Vidreres. L'edat dels participants al parc ha estat 

dels 2 anys fins als 16 anys.

Enguany, la gran novetat ha estat la Nit de Cap d'Any 

Infantil, una nit per a nens i joves dels 4 fins als 14 

anys, que van poder gaudir de les 21 h del 31 fins 

a les 11 h del dia 1. Aquesta Nit va comptar amb un 

sopar, raïm de la sort, bossa "cotilló", festa de cap 

d'any, dormir, esmorzar i els monitors del Grup d'Es

plai Vidrerenc.

També hem fet una excursió al camp del FC Barcelona, 

on més de 40 nens i nenes amb 10 monitors varen 

poder veure un entrenament dels "cracs" del Barça, 

una visita a les instal·lacions del Camp Nou, una visita 

al Museu del Barça i... els autògrafs d'en Ronaldinho. 

Volem agrair la col·laboració a l'Associació de 

Comerciants i Empreses de Vidreres, Grup Penasanta, 

Punt de Suport, Frit Ravich, Nutrexpa, Publicitat Casas 

i RUTAC.
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Grup Vitraris:
Cultura i Tradició

MANEL SOLEY I CORTADA

Activitats del trimestre
Durant aquest trimestre el grup Vitraris hem realitzat 

diverses activitats. Us en destaquem les següents:

El dia 7 de desembre, un grup de 55 vitrariencs vam 

assistir a la representació del musical "Mamma mia!" 

que es feia al Barcelona Teatre Musical. L'obra, escrita 

per Catherine Johnson, recrea, a través d'una història 

enginyosa, les cançons més conegudes del grup ABBA, 

que tingueren un gran èxit a finals dels setanta i prin

cipi dels vuitanta del segle XX. No cal dir que durant el 

trajecte de tornada bona part dels assistents cantaven 

les cançons més conegudes: Dancing Quenn, Chiqui- 

tita, Voulez-vous... Si voleu passar una bona estona i 

voleu recordar l'estètica i les cançons d'aquells anys us 

recomanem aquest espectacle musical.

I com ja és habitual, el dia 22 de desembre vam orga

nitzar la cantada de nadales pel carrer i el Caga Tió 

popular. Les dues activitats, malgrat les inclemències 

meteorològiques, comptaren amb una bona participa

ció. Pel que fa a la cantada de nadales, els cantaires 

entonaren una bona quantitat de cançons populars a 

la plaça de l'església, al carrers Catalunya i Pau Casals 

i a la plaça de Lluís Companys i, com a contrapartida, 

diferents establiments comercials de la zona obsequia

ren els participants amb productes ben variats. Aprofi

tem per agrair-los la seva col·laboració. I, pel que fa al 

Caga Tió popular, la pluja ens va obligar a traslladar-lo 

al Teatre del Casino, on es congregaren més de quatre- 

centes persones.

Tots els nens, nenes, pares i mares que van picar i 

van cantar la cançó del caga tió s'endugueren un bon 

grapat de llaminadures.

Esperem que hagueu passat unes bones festes nada

lenques. Des de Vitraris us desitgem un Bon Any ple 

d'esperança, salut i ganes de participar en les activi

tats que us anirem presentant. Bon 2008 a tots!

oo
o
o

CDc
CD

o

LnLU
Oú
LU
Oú
O

n

VI
>LU
a l

i .

ü
u
o
BC

23

■



Kedougou (Senegal)
Projecte Solidari i Participatiu de 

Cooperació per al Desenvolupament
M ONTSE CIURANA, M ONTSE VILA I ISIS LLINÀS 

GRUP INTERCULTURAL JAM IA KAFO

A rr ib a d e s  no fa més de dues s e t m a n e s ,  a m b  la f red  al cos i les festes n a d a le n q u e s  
en ple f u n c i o n a m e n t ,  h em  a t e r r a t  a V id r e re s .  D e ix a n t  e n r e r e  el poble  de Kedougou  
i la f e in a  du ta  a t e r m e  des de l 'o c tu b re  de 2 0 0 6 ,  el Grup In t e r c u l t u r a l  J a m ia  Kafo  
c o n t in u a r à  a Kedougou  per ta l  de f i n a l i t z a r  el p ro jec te  d u r a n t  l ' a n y  2 0 0 8 .
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Com hem anat explicant al llarg de la nostra estada 

a terres africanes, el projecte es troba a la recta 

final. Després d'algun impediment a nivell de cons

trucció (manca de material, retard en l'execució 

de les obres...) hem considerat oportú reconduir la 

creació d'aules escolars tot proveint-nos del mate

rial necessari abans de començar l'obra, i no de 

mica en mica com portàvem fent durant tot aquest 

temps. D'aquesta manera podrem controlar tot el 

procés de construcció per tal de no estar supedita

des a l'existència de material de construcció a la 

ciutat. Actualment tenim treballant el ferrer en les 

portes i finestres per a les dues aules de l'escola 

Maternelle. Pel que fa a les quatre aules restants, 

tenim previst que la seva construcció no s'allargui 

més de sis mesos.

Malgrat tot, ja tenim a Kedougou tot el mobiliari 

per equipar les aules per als alumnes més grans; les 

taules i les cadires per a les dues aules de l'escola

maternal ja les estan construint a Kedougou des del 

Lycée Technique, on els estudiants es formen en els 

oficis de ferrer i fuster, entre d'altres, fet que hem 

volgut potenciar encarregant aquesta part del mobi

liari directament al poble de Kedougou.

El programa de rehabilitació d'aules escolars es va fina

litzar el mes de novembre de 2007 a l'escola Danfakha, 

amb diverses jornades de pintura, neteja i sensibilitza

ció amb les associacions de pares i mares d'alumnes, 

els mestres i les mestres de l'escola i alguns infants.

A la Biblioteca Municipal de Kedougou, inaugurada 

el 28 de novembre de 2007 i en ple rendiment, hi 

treballen i hi realitzen consultes una mitjana de 50 

persones diàriament, bàsicament alumnes de les 

diferents escoles de Kedougou. Després de fer sen

sibilització durant la darrera quinzena de novembre 

de 2007, vam adonar-nos que la població de Kedou

gou desconeixia què és una biblioteca i per a què 

serveix, motiu pel qual vam fer dues emissions de

S J B L I O T H E Q U E
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ràdio per donar a conèixer als usuaris i usuàries la 

informació i funcionament de la biblioteca. En l'ac

tualitat hi ha 1800 llibres, fons que s'incrementarà 

amb l'aportació econòmica de l'estirada de corda 

solidària "Girona té corda", que es va dur a terme el 

passat 21 de desembre.

Paral·lelament a la posada en marxa de la biblioteca 

vam realitzar, juntament amb l'artista Papisto, diversos 

murals de sensibilització seguint la línia i els dissenys 

locals (són dibuixos basats en la vida quotidiana adre

çats a la població, tenint en compte les particularitats 

de la zona). Aquests dibuixos s'han pogut realitzar a 

l'exterior del Centre Polivalent de Kedougou on hi ha, 

a més de la biblioteca, altres serveis com la ràdio de 

Kedougou i un cyber (espai on la població pot connec

tar-se a internet).

Pel que fa a l'àmbit sanitari, hem realitzat dues de les 

actuacions previstes: el curs de formació de matrones i 

ASC i la dotació de medicaments i material sanitari al 

Centre de Salut de Kedougou. Una part dels medica

ments i material sanitari es va comprar a Tambacounda, 

capital de la regió, i l'altra part venia directament dins 

el contenidor que es va enviar des de Vidreres. Esperem

realitzar futures campanyes de sensibilització adreça

des a la població en general sobre SIDA i malalties de 

transmissió sexual i paludisme, que han d'incloure el 

repartiment de mosquiteres i preservatius a través del 

Centre de Salut i les diferents associacions locals.

Quan ha passat més d'un any d'intervenció directa a 

Kedougou, el balanç que fem del treball realitzat és 

positiu i significatiu per a la població beneficiària del 

projecte, ja que les activitats dutes a termes han estat 

ben acollides i apreciades per la contrapart i la gent 

de Kedougou, malgrat les dificultats que han anat sor

gint al llarg del procés.
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PEUS DE FOTO
1. Programa de 

rehabilitació d’aules 
escolars a l ’École 
Danfakha.

2. Cartell exterior de la 
Biblioteca Municipal de 
Kedougou.

3. Cursos de formació a 
Matrones i ASC realitzats 
al Centre de Salut de 
Kedougou.

4. En Papisto dibuixant un 
dels murals al Centre 
Polivalent de Kedougou.

5. El Doctor Sene, director 
del Centre de Salut de 
Kedougou, rebent la 
donació de Jamia Kafo.

6. Sala gran de la Biblioteca 
Municipal de Keodugou.
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Agrupació Sardanista
Bella Dansa

AGRUPACIÓ SARDANISTA BELLA DANSA

Assemblea General
Comuniquem a tots els nostres associats que el dia 15 

de febrer del 2008 se celebrarà l'Assemblea General 

de socis, la qual està prevista que tingui lloc a dos 

quarts de 10 del vespre en primera convocatòria, i 

a les 10 en segona, al Casino "la Unió". Esperem la 

vostra assistència. L'ordre del dia serà el següent:

1. Lectura i aprovació de l'acte anterior

2. Memòria de les activitats realitzades

3. Previsió d'activitats

4. Estat de comptes i pressupost d'enguany

5. Renovació de la Junta

6. Precs i preguntes

Respecte al cinquè punt, cal puntualitzar que qualsevol 

soci amb veu i vot pot presentar-se com a candidat a 

membre de la Junta. La nova candidatura ha de ser 

anunciada a la Junta actual durant els 15 dies anteri

ors de la data de l'Assemblea.

Esperem la vostra puntual assistència i us saluda aten

tament.
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La foto
Mentre encara calguin cartells com aquests, 

ens quedarà molta feina per fer en matèria de civisme
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ACTIVITATS Re a l it z a d e s

Excursions
El dimecres 17 d'octubre, i per gentilesa de "Fundació la 

Caixa", vam desplaçar-nos a Barcelona per visitar Cai- 

xafòrum. Caixafòrum s'emplaça en un dels edificis més 

representatius de l'arquitectura modernista. Es tracta d'una 

fàbrica tèxtil, d'insòlita riquesa ornamental, que va ser 

construïda l'any 1909 i fou de les primeres de Catalunya 

a utilitzar l'energia elèctrica. Actualment "la Caixa" ha 

recuperat aquest edifici com a seu d'un modern equi

pament cultural. Vàrem visitar "l'Escultura en els Temples 

Indis". Una guia molt competent ens va permetre d'admi

rar la gran quantitat d'escultures, totes elles meravelloses, i 

conèixer les moltes religions i creences que ha viscut l'India 

durant els anys de la seva història. Després vam anar a 

dinar a Canyelles i tornàrem cap a Vidreres.

L'excursió del mes de novembre, el dimecres 14, ens va 

portar a Pujalt per visitar els principals espais històrics 

del "Memorial de l'Exèrcit Popular". La visita consta de 

dos recorreguts, A i B. -  A: començant a l'església de St. 

Andreu i passejant pels carrers del poble vam poder veure 

com estaven distribuïts els serveis de la base entre les edi

ficacions existents l'any 1938 i conservades avui (cases, 

rafals, magatzems, etc.) i també vam visitar un dels quatre 

refugis que tenia la base militar. B: també partint de l'es

glésia de St. Andreu vam passar per l'antic camí de Pujalt 

fins a l'entrada de la base en el sector "Bosc dels Obacs", 

per una ruta senyalitzada visitàrem les restes conservades, 

consolidades i reconstruïdes del campament republicà. Les 

visites dels dos recorreguts foren molt interessants. Vàrem 

dinar d'esplèndid bufet al restaurant El Cep. Després de 

les ballarugues de costum vam tornar cap a casa. 

L'excursió preNadal, el dimecres 12 de desembre, ens 

ha portat a l'Alt Empordà, concretament a Figueres, per 

visitar el Museu Dalí. Construït sobre l'antic teatre de 

Figueres, conté un ampli ventall d'obres que descriuen la 

trajectòria artística del genial pintor, des de les seves pri

meres experiències artístiques fins a les obres dels últims 

anys de la seva vida. El Teatre-Museu Dalí cal veure'l 

com la gran obra de Salvador Dalí, ja que tot en ell va 

ser concebut i dissenyat per l'artista. Acabada la interes

sant visita, vam dirigir-nos a Roses per gaudir tots plegats 

del típic menú nadalenc. Vàrem ballar, tothom qui ho va

El Casal
JUNTA DIRECTIVA 

CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

desitjar, tant se val, i tornar cap a casa.

En arribar a Vidreres es va entregar un senzill obsequi a 

tots els assistents.

Xerrades informatives 
Els dies 27, 28 i 29 de novembre a les 5 de la tarda i per 

gentilesa de "Fundació la Caixa" varen tenir lloc en el nostre 

Casal unes xerrades sobre la Dieta Mediterrània. Van ser 

molt interessants, especialment per a les senyores que solen 

ser les encarregades de l'alimentació de les seves famílies. 

Es va repartir un petit obsequi a tothom qui hi va assistir.

El dimarts 4 de desembre a les 5 de la tarda, en el nostre 

Casal, el Dr. Teixidor ens va donar una xerrada sobre les 

malalties cardiovasculars. D'aquesta malaltia tractava 

aquest any la Marató de TV3. Vàrem fer moltes preguntes 

al doctor i ell ens va anar contestant, de manera que va 

resultar un col·loqui molt profitós per a tots els assistents.

ACTIVITATS A REALITZAR
Aniversari Casal 

El dissabte 26 de gener celebrarem el XVIII aniversari del 

nostre Casal. Com cada any, se celebrarà una missa a 

l'església parroquial de Vidreres i després amb autocars 

ens desplaçarem a Platja d'Aro per gaudir tots junts del 

dinar de germanor que tindrà lloc al restaurant La Ter

rassa. Acabarem la festa amb sobretaula i ball.

Excursions
El dimecres 13 de febrer anirem a visitar Manresa. Aca

bada la visita ens dirigirem a Calaf per celebrar el car

naval 2008 a la sala de festes Bogart. Després de dinar 

tindrem espectacle amb ball de disfresses. Tothom qui es 

vulgui disfressar podrà prendre-hi part. Acabada la festa 

tornarem cap a Vidreres.

En l'excursió del mes de març, dimecres dia 12, visitarem el 

Monestir de Sant Benet. És un dels conjunts monàstics més 

importants de Catalunya i també un dels més singulars. Pros

seguirem l'excursió cap a Moià per anar a dinar. Tindrem, 

com sempre, sobretaula, amb ball i retorn cap a casa.

Treballs manuals 
Recordem a totes les sòcies que els pugui interessar, que els 

dimecres de 5 a 7 de la tarda té lloc en el nostre Casal un 

taller de puntes de coixí, punt de creu, ganxet, etc. Tothom 

qui tingui alguna experiència per aportar o tan sols desitgi 

participar, podeu estar segurs que serà molt benvingut.
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Taller de descoberta 
de l’entorn

CEIP SANT ISCLE
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El passat mes de novembre, els alumnes de Cicle Supe

rior de l'escola Sant Iscle, acompanyats pels correspo

nents tutors i dos biòlegs, van fer una sortida al bosc de 

Can Canyet. Els hem demanat que fessin un escrit sobre 

aquest taller i hem fet una tria de diferents fragments: 

"El dia abans de la sortida vam anar a l'aula de música 

on ens van ensenyar en un vídeo el que faríem.

Vam anar caminant cap a can Manlleu i cap a la carretera 

que va a Maçanet. Els municipals van aturar el trànsit i vam 

poder passar. Un cop allà ens van explicar el que faríem 

durant el dia. Al matí vam fer un petit estudi sobre una 

planta diferent per a cada grup. En acabat, vam esmorzar 

i desprès vam treballar sobre la vegetació que hi havia en 

l'espai comprès en 15 metres de llarg i 6 passes d'ample. 

Vam descobrir que al bosc s'hi poden trobar més espècies 

de plantes de les que ens pensàvem.

Vam utilitzar: cinta mètrica, lupa, cinta adhesiva (per 

enganxar mostres de plantes), un fil de 15 metres, el 

quadern de camp, llapis i goma. Vam anar amb molta 

cura per no malmetre la natura.

A la tarda, desprès de dinar i jugar una mica, vam fer 

les activitats de fauna, havíem de buscar pistes, rastres 

de menjar, excrements, caus i omplir unes preguntes 

que teníem al quadern com per exemple: quina mida 

té l'excrement?, quina forma té?, quina olor fa?, què 

hi ha per dintre?...

Vam descobrir que per culpa dels humans s'estan 

quedant plantes i animals en perill d'extinció i que

a partir d'ara, quan anem al bosc, ens el mirarem 

diferent."

Una anècdota que podem explicar és que una nena de 

cinquè, nouvinguda de Xile, va veure per primera vegada 

un porc senglar i aquests són els seus comentaris: "Em 

vaig sorprendre molt perquè mai a la meva vida n'ha

via vist un. No ho havia vist mai perquè jo sóc de Xile i 

a Xile no hi ha molts boscos amb porcs senglars."
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Què fem a l’escola
CEIP SALVADOR ESPRIU

A l'escola fem moltes activitats que ens serveixen per 

aprendre moltíssimes coses i molt interessants, i una de 

les maneres d'aprendre és fer sortides. Aquest curs en 

tenim moltes de programades, de les quals ja n'hem 

gaudit d'unes quantes.

Els nens i nenes d'Educació Infantil hem centrat les 

nostres sortides en el tema de la tardor. Els de P-3 vam 

anar a Can Maiol, on vam conèixer la castanyera i 

vam poder ajudar-la a trobar les castanyes que els 

follets li havien amagat per després fer una casta

nyada. Els de P-4 i P-5 vam anar a la Fageda d'en 

Jordà. Allà vam poder jugar amb les fulles de la tardor 

i gaudir dels seus colors. Vam parlar dels animals que 

hi viuen, tot plegat, molt interessant.

Els de cicle inicial (1r i 2n) vam anar als Aiguamolls 

de l'Empordà, on ens vam sentir com autèntics biòlegs 

descobrint la natura tot aprenent i coneixent les dife

rents espècies d'aus amb els seus noms curiosos. Vam 

poder fotografiar cigonyes, flamencs, polles d'aigua, 

martinets blancs, ànecs de coll verd i corbs marins.

El cicle mitjà (3r i 4t) vam visitar el volcà de la Crosa, entre 

Sant Dalmai, Estanyol i Salitja. Vàrem aprendre com es 

forma un volcà, les diferents capes que forma al llarg del 

temps i en què consisteix una erupció volcànica.

Els de cicle superior (5è i 6è) també vàrem anar a visitar 

la Fageda d'en Jordà, però com que som més grans, vam

poder aprofundir-la més i visitar la fàbrica de La Fageda. 

Els nens i nenes de cicle mitjà i superior també hem fet 

altres sortides al teatre de Vidreres on hem vist dues 

obres en anglès: la caputxeta vermella (little red riding 

hood) i Frankestein. No només vam ser espectadors, 

sinó que també hi vàrem participar.

També celebrem les festes arrelades a les nostres tradici

ons, així és que per la castanyada ens vam poder llepar 

els dits amb un munt de castanyes, i vam ambientar l'es

cola de tardor. A mitjans del mes de desembre, ens vam 

centrar amb el Nadal i a part de preparar l'àlbum amb 

les fitxes per dur a casa, també vam aprendre un poema 

per recitar a casa el dia de Nadal i una nadala que 

vam cantar a la resta dels cursos el dia abans de marxar 

de vacances nadalenques. Fins i tot, els mestres ens van 

voler obsequiar amb les seves nadales. També vam fer 

cagar el tió o l'amic invisible, i vam poder donar la carta 

al patge reial que va venir a veure'ns a l'escola.

I amb tot això i més, seguim aprenent, de mica en mica, 

tot allò que l'escola ens ofereix, sobretot gràcies a les 

relacions personals que establim amb les persones que 

ens envolten...

L'any vinent l'escola Salvador Espriu celebrarà el 

seu 25è aniversari. Animem totes aquelles persones 

que vulguin col·laborar en la preparació d'activitats 

perquè ho facin saber a l'escola.
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Una visita a El Periódico
JUDITH RODRíGUEz RUiz 

IES VIDRERES (1R DE BATXILLERAT)

El passat dia 2 6  de novembre  de 2 0 0 7 ,  alguns dels a lumnes de l' IES Vidreres que 
l 'a n y  passat cursaven 4t  d'ESO van poder gaudir  d 'una visita a la redacció del Perió-  
dico de Barcelona,  com a premi  per h aver  guanyat  un concurs d 'una  act ivi tat  que El 
Periódico rea l i tza a n u a lm e n t  a les aules dels instituts catalans des de fa 9 anys.
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Una activitat de periodisme que consisteix a elaborar 

un diari amb notícies locals, amb els textos i la maque- 

tació realitzats pels mateixos alumnes, i les fotografies 

realitzades el mateix dia que es fa l'activitat i sense 

sortir del centre. Els alumnes, amb l'ajut d'uns monitors, 

porten a terme d'aquesta manera una tasca de recerca 

local, amb notícies més properes i personalitzades, en 

què cadascú ha aportat el seu treball, i el resultat del 

qual és un autèntic diari fet pels alumnes.

L'activitat, que va tenir molt bona acollida per part 

dels alumnes, es complementa amb un concurs en el 

qual hi consten dues categories d'ESO, primer i segon 

cicle. D'aquesta manera, els alumnes s'ho passen bé, 

i alhora descobreixen una mica de què tracta el món 

periodístic i quines pautes segueixen els professionals

a la redacció d'un diari per obtenir un resultat final 

que és el que arriba al lector. És una manera divertida 

i amena d'apropar-se a l'entorn periodístic a l'escola. 

Així no només aprenen sinó que també s'ho passen bé 

i s'aprèn a treballar en grup.

Els alumnes van ser reconeguts per la seva feina a la 

redacció de El Periódico, en un acte on van assistir 

el director del Periódico, Rafael Nadal, i el conseller 

d'educació Ernest Maragall. Després d'un breu discurs 

i de les respectives felicitacions als alumnes i als pro

fessors per les tasques realitzades, hi va haver algu-
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nes fotografies que sortirien 

l'endemà a l'exemplar de 

El Periódico, on es va dedi

car una pàgina per explicar 

el concurs i qui van ser els 

guanyadors.

A la sortida, els alumnes van 

poder rebre el seu premi més 

esperat: els obsequis. Entre 

les coses que els alumnes van 

rebre pel seu bon treball hi 

havia un mp3, un pendrive, 

llibres, un joc de taula, etc.

En conclusió, va ser una acti

vitat que fusiona aprenentatge 

periodístic i entreteniment, 

i això és una cosa que tant 

els alumnes, per la seva part, 

com els professors valoren 

molt, així que esperem que 

aquesta activitat duri molts 

anys més i que molts alumnes 

pugin gaudir-ne.

Fotografies cedides per:
EL P ER IÓ D IC O  DE C A TA L U N Y A  

Fotògraf: Agustí Carbonell
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La nova biblioteca
GEM M A CIURO SOLER
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En l'anterior número de la revista Rec Clar us presentà

vem els plànols de la nova biblioteca. Ara que ja hem 

passat les festes de Nadal, tornem a la feina amb més 

il·lusió que mai, ja que el nou equipament és ja una 

realitat. Si tot va bé, a finals del mes de gener o prin

cipis de febrer la biblioteca estarà ja acabada i llavors 

haurem de començar a fer les tasques de trasllat. 

Nosaltres ja fa temps que hi treballem. Hem hagut de 

seleccionar i preparar tot el material que durem a la 

nova biblioteca. La feina és molta, però l'agafem amb 

molta il·lusió.

Durant el temps de trasllat la biblioteca estarà tancada 

als usuaris, ja que no es podrien gestionar els serveis 

correctament. El personal de la biblioteca intentarà 

que aquest trasllat es faci en el menor temps possible 

per causar les mínimes molèsties. Ben segur que els 

vidrerencs i vidrerenques estareu molt contents amb 

aquest nou equipament. Us ho mereixeu!

A banda d'això, us vull comentar que el passat dijous 

20 de desembre vam representar els "Contes de 

Nadal". Com que la biblioteca se'ns feia petita vam 

anar a la Sala d'Actes de l' Ajuntament i... gairebé 

tampoc no hi cabíem! Gràcies a tots els pares i mares 

per la fidelitat a tots els actes que organitzem.

Us volem comentar també que a causa de les tasques 

de trasllat no es programaran activitats durant el primer 

trimestre del 2008. Aquestes es reprendran després de 

la inauguració de la nova biblioteca.

Només em queda dir-vos que restem a la vostra dispo

sició per a qualsevol dubte pel que fa a aquest trasllat.

I no voldria acabar sense acomiadar-me públicament 

de la petita biblioteca on ara estem. Vaig arribar-hi 

quan tenia 19 anys i hem anat creixent juntes. Ella és 

testimoni de bons i mals moments de la meva vida. Jo 

hi he posat el treball, l'esforç, i l'amor a una feina que 

m'apassiona. Ella a canvi m'ha donat la satisfacció 

de conèixer i compartir moments amb tots els usuaris 

i m'ha permès gaudir de la sensació de fer la feina 

ben feta.

Gràcies.
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Resum meteorològic
de l’any 2007

JORDI PRESAS

L'any 2007 ens ha portat, a grans trets i molt resumi

dament, poca aigua i unes temperatures normalitza

des. Tot i això, també hem tingut com aquests últims 

anys atípiques anormalitats estacionals. Estudiem les 

estacions una a una:

HIVERN: Va ser poc fred en general, tan sols normal 

al gener amb un fred moderat. Les precipitacions, tot 

i no ser abundants (86 l/m 2), es poden considerar 

dades habituals, donat que molts hiverns patim llargs 

períodes anticiclònics.

PRIMAVERA: Pluviomètricament parlant, tenim un 

bon inici de primavera després d'un llarg període 

de sequera consecutiva d'un any i mig, que dóna un 

respir temporal als nostres paisatges, conreus, i aqüí- 

fers. Durant aquests dos mesos aquestes precipitaci

ons també vénen acompanyades d'una temperatura 

càlida. No obstant, però, aquesta tendència es trenca 

novament al mes de juny, amb una escalada brusca 

de temperatures, i una precipitació molt escassa. En 

total, l'estació ens deixa 175 l/m 2.

ESTIU: Fou una estació estranya, amb unes tempe

ratures altes però moderades respecte anys anteriors,

i amb unes inesperades precipitacions durant el mes 

d'agost, quan van caure 56 l/m 2. Llavors, el mes de 

setembre que sol ser molt més plujós habitualment, 

aquesta vegada es va quedar amb 46 l/m 2. En total, 

sumem 110 l/m 2.

TARDOR: Estació del tot anormal. Escassetat de 

pluges en una estació que sempre sol portar abun

dants quantitats d'aigua (76 l/m 2 en total), i un ràpid

i anormal descens de la temperatura, especialment pel 

mes de novembre, que a més de ser inhabitualment 

fred, també n'és de sec.

La comparativa amb l'any 2006 ens diu que 

enguany, doncs, hem rebut precipitacions en perí

odes inhabituals, però encara 110 l/m 2 més (hem 

de tenir en compte que aquell 2006 va ser un any 

sec, amb un total de 337 l/m 2, 232 l/m 2 menys 

que el 2005 que tampoc no va ser excessivament 

generós), i que la temperatura mitjana ha dismi

nuït de 1.3°C, quedant a un nivell similar del 2005 

(el 2006 va incrementar-se d'1.23°C respecte el 

2005).
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Aquestes són les gràfiques que resumeixen l'any:

ANY 2007
TOTAL PRECIPITACIÓ: 

MITJANA TEMP:

GRAFICA DE PLUGES I TEM PER A TU R ES DEL 2007

120 T  T  25

447 l/m 2 

13,6 °C

DADES DEL 2007
_____________ GEN FEB MAR ABR MAI JUN JUL AGO SET OCT NOV DES

L/M2 9 48 29 68 99 8 8 56 46 46 6 24
Mitjana °C 6.2 8.5 9.2 13.3 16.4 20.4 22.1 21.6 19 14.5 7.8 4.5
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Riscos naturals: 
Les Inundacions

EDUARD ADROBAU

Les c a tà s t ro fe s  n a tu r a ls  solen d e i x a r  e m p r e m t a  en la h is tò r ia ,  però  no en la 
m e m ò r i a  c o l · l e c t i v a .  S e m b la  que  el que s 'h a v ia  fe t  f ins a q u e s t  m o m e n t  després  
de g ra n s  desas t res  s 'ha  de r e p l a n t e j a r ,  p e rò  al cap d 'u n  cert  te m p s  la l l içó  
a p re s a  s 'o b l id a .  Una de les c a tà s t ro fe s  que ha causat  i causa més da n y s  i mor ts  
a n iv e l l  m u n d i a l  són les i n u n d a c io n s .
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Primer de tot, per parlar d'inundacions és necessari 

tenir en compte què considerem per inundació. Una 

inundació es produeix quan els cabals d'aigua i 

sediments transportats pels rius i torrents superen 

els llits habituals i ocupen els terrenys adjacents. 

Així, les aigües ocupen les zones més deprimides. 

Si la inundació adquireix grans dimensions s'ano

mena riuada o crescuda, és a dir, inundació es pro

dueix en un punt concret i una avinguda a molts 

punts. (Fig. 2)

La crescuda i desbordament d'un riu no suposa cap 

mena de fet fora del que és normal, sinó que és una 

part natural de la seva dinàmica, caracteritzada 

justament per una alternança de períodes d'aigües 

baixes (en les èpoques més seques especialment 

l'estiu), d'estabilitat i crescuda.

A ixí, aquest cicle es repeteix regularment, però 

la superfície d'inundació varia segons la intensi

tat de la crescuda, és a dir, inundacions de poca 

magnitud es poden produir cada pocs anys i a 

mesura que augmenta la magnitud de la inun

dació (més important) augmenta en principi el 

temps que tardarà a produir-se una alta inun

dació d'igual intensitat (el temps que transcorre 

entre dues inundacions de la mateixa intensitat 

s'anomena de temps de retorn).

QUINES SóN LES CAUSES 
Perquè es produeixen les inundacions?

Les causes que fan que es produeixin inundacions 
són molt diverses, i les podríem dividir en dos grans 
grups: causes naturals i causes antròpiques.

•  Dintre les causes naturals hi hauria les pluges 
molt intenses (agreujades en principi pel canvi 
climàtic, ja que es preveu que les precipitaci
ons anuals es concentrin i les tempestes, per 
tant ,siguin molt més intenses), fusió ràpida de 
la neu o el gel, pujada del nivell del mar, obtu
ració de la llera (preses naturals)...

•  Pel que fa a les principals causes antròpiques 
hi ha la modificació de la geometria del canal 
per obres a la llera, per canalitzacions, motes 
artificials, encreuaments amb vies de comuni
cació, impermeabilització del sòl...
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La saviesa popular ha destinat les zones que peri

òdicament queden negades a camps de conreu, 

prats de dall... i ha allunyat les seves construccions 

d'aquests indrets. Si observem les construccions 

antigues, no veurem mai cap construcció en zones 

fondes o properes a les rieres o rius (exceptuant 

els molins que funcionaven aprofitant l'energia de 

l'aigua). (Fig.1)

Des de l'antiguitat, per evitar inundacions s'han rea

litzat diferents obres de defensa com motes artificials

o dics, s'han adequat les lleres, se n'han construït 

de noves i s'han construït embassaments. Aquestes 

obres que s'han fet i es fan serveixen per prevenir 

inundacions d'un determinat període de retorn (30,

50 o 100 anys), però no serveixen per a l'eternitat.

Sovint, l'aparent sentit de seguretat que les perso

nes adquireixen després de la construcció d'una 

gran obra de protecció fa que hi hagi un gran i 

despreocupat desenvolupament. En aquestes cir

cumstàncies, si es produeix una inundació, els 

danys poden arribar a ser més grans que la suma 

dels que haurien produït totes les inundacions evi- 

tades juntes. (Fig. 3)

Altres mesures que poden ajudar a evitar els 

efectes de les inundacions són: promoure la con

servació dels sòls i de la vegetació per dismi

nuir al màxim l'escolament superficial (afavorint 

la infiltració) i promoure una bona ordenació 

del territori basada en una cartografia de riscs 

d'inundació ben feta.
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Cosmètica Bio
ESTHER TRESSERRAS I SUROS 

LLICENCIADA EN FARMÀCIA
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Una persona conscienciada que consumeix aliments 

ecològics també vol una cosmètica d'allò més natural 

per a la cura i el tractament de la seva higiene perso

nal. El problema és que no hi ha cap norma o llei que 

especifiqui quins productes cosmètics poden conside

rar-se naturals i quins criteris cal tenir en compte. Per 

tant, qualsevol fabricant pot anunciar la seva cosmè

tica com a natural sense cap tipus de control. La res

posta de les empreses més consolidades i prestigioses 

de la cosmètica natural ha estat reunir-se i treballar 

amb organismes de control (com Ecocert), dedicats a 

la certificació de productes ecològics i biològics per 

establir unes normes i un sistema de control específic 

per als productes cosmètics.

Quines característiques han de tenir els 
cosmètics per ésser certificats com a bio?

•  Han de tenir un percentatge de 10-40% d'ingredi

ents naturals i provenir de l'Agricultura Biològica 

(és l'agricultura que es basa en la NO utilització de 

productes i materials químics, així com en un sistema 

agrícola de rotació de cultius. Es tracta d'un mètode 

de producció que autoritza pràctiques autoritzades, 

recollides en un quadern d'especificacions oficials. 

El principi fonamental de l'agricultura biològica és 

la de nodrir el sòl que alimenta la planta i no a la 

inversa. És necessari assegurar una completa traça- 

bilitat dels productes, des de l'origen de la terra de 

cultiu fins a l'arribada del producte al consumidor).

•  Un procés de transformació sense pol·lució i res

pectant l'home i el medi ambient.

•  No poden utilitzar-se olis vegetals sulfatats com el 

de ricí i el d'oliva, alcohols grassos, òxid de zinc, 

etanol, diòxid de titani... ni tampoc els perfums i 

el colorants de síntesi, les silicones i els derivats 

del petroli.

•  Altres aspectes considerats són la prohibició 

d'usar ingredients modificats genèticament, irra- 

diats o testats en animals.

El ventall de productes bio existents al mercat és cada 

cop més ampli. Tot seguit, presentem alguns exemples:

Productes cosmètics
Els productes cosmètics constituïts principalment 

per aigua i per altres ingredients (excipients, emul- 

gents...) que permeten obtenir una textura i un 

perfum determinat, però no tenen activitat sobre la 

pell. En la cosmètica Bio tots els ingredients estan 

seleccionats segons els beneficis que poden oferir 

a la pell; per exemple, se substitueix l'aigua per 

aigua floral, procedent de la destil·lació de les 

plantes i rica en extractes naturals; els perfums sin

tètics per olis essencials; els derivats del petroli per 

olis vegetals...

Cremes de dia hidratants 

Contorns d'ulls

Cremes antiedat de dia i de nit

Cremes i sèrums nutritius

Llets desmaquillants i escumes netejadores

Locions tonificants

Desmaquillants d'ulls

Desodorants sense sal d'alumini

Llets d'ametlles hidratants corporals
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Aigües Florals Bio
De la destil·lació de la planta se'n treuen les Aigües 

Florals Bio, que són molt riques en actius vegetals. 

S'usen en vaporitzador o en loció sense esbandida, 

en el rostre o en el cos.

• Aigua Floral de Flor de Taronger Bio:
Indicada per a pells seques.

• Aigua Floral de Camamilla Bio:
Indicada per a les pells irritades i sensibles.

• Aigua Floral de Rosa Bio:
Per a la lluminositat de la pell.

• Aigua Floral de Acíano Bio:
Indicada per a les parpelles cansades.

Olis essencials
Les plantes aromàtiques són capaces de sintetitzar, 

gràcies a la influència del sol, els olis essencials, 

caracteritzant-los amb propietats específiques: anti-

bacterians, destoxicants, relaxants, energitzants... 

L'aromatoteràpia és el tractament de l'individu gràcies 

a l'acció que els olis essencials exerceixen sobre la 

seva ment per a una estimulació de tipus olfactiu. 

Segons les necessitats (relaxació, vitalitat equilibri, 

respiratori) s'elegeix l'oli o els olis essencials (sols o 

mesclats). Utilitzats en difusió, els olis essencials són 

absorbits per inhalació; els olis actuen de forma suau i 

natural per crear una sensació de benestar.

Es poden usar també aplicant unes gotes sobre un 

mocador, en el coixí o amb el difusor, que és la forma 

més eficaç, ja que funcionen per ventilació en fred.

EXEMPLES DE RECEPTES 
D'OLIS ESSENCIALS

• S e n s u a lita t i in tim ita t
7 gotes de Ylang-Ylang 
3 gotes de berganiota

• C o n c e n tra c ió  i c re a t iv ita t
5 gotes de Uixxiona
2 gotes de xiprers
2 gotes de lavanda officinalis
1 gota de romaní tipus Espanya

• R e p e l·le n t d e  m o sq u its
5 gotes de llimona
3 gotes de citronel·la
2 gotes de gerani tipus Bourbon

Per tant, fabricants i publicistes saben que la paraula 

"natural" ven. És la paraula màgica que ajuda a justi

ficar qualsevol sobrepreu, perquè per en els cosmètics 

i productes d'higiene encara no hi ha una notaria ofi

cial que eviti fraus i enganys, com els exòtics xampús 

amb extractes de fruites suggeridores, cremes miracu

loses d'"herbes salvatges", antiarrugues de "placenta" 

marina... on els vertaders ingredients són subproduc

tes de la petroquímica. Cal, doncs, estar alerta i no 

deixar-se confondre per aquests reclams publicitaris.
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Atlètic Vidreres F.S.C.E
JORDI DIUMÉ MAIMIR 

VICEPRESIDENT

Amb internet i un ratolí, 
l’Atlètic arreu del món

Ja des de la primera temporada, el club ha apostat 

per estar present al ciber espai. Amb això no volem 

dir que els nostres jugadors competeixen amb realitat 

virtual ni aquestes coses. Simplement, que amb l'ajuda 

del nostre portal web (www.vidreresfsc.com), volem 

donar a conèixer el nostre treball.

Així doncs, el que va començar com una simple pàgina 

informativa, en aquests moments és una gran base de 

dades per als nostres jugadors i seguidors. Hi podem 

trobar les següents seccions: Cròniques dels partits, 

horaris, estadístiques de totes les temporades, informa

ció al detall de tota la plantilla, espai patrocinadors, 

història de l'entitat, un genial fòrum on es comenten les 

més diverses anècdotes i, com no, l'espai on queden 

immortalitzats els moments més curiosos amb les nos

tres fotografies. Tot això ha fet que, poc a poc, la gent 

s'animi i ara sigui una eina de comunicació usada 

regularment per tots els jugadors i seguidors.

Ara bé, la cosa ha anat més enllà i, gràcies a aquest 

portal, multitud d'empreses relacionades amb el món 

esportiu, estudiants de fisioteràpia que ofereixen els 

seus serveis, equips d'altres federacions per disputar

amistosos, i molts col·leccionistes d'arreu d'Europa, 

ens han demanat gorres i bufandes de la nostra enti

tat, i un llarg etcètera han contactat amb nosaltres. 

Com també han estat diversos els països on s'ha visua

litat el nostre portal: Estats Units, Colòmbia, Argentina, 

Portugal, Anglaterra, França, Suïssa, Itàlia, Bèlgica, 

Alemanya, Holanda i Israel en són una mostra (dades 

que mostra el nostre comptador de visites). 

Esportivament parlant, aquest 2007 que hem deixat 

enrere no ha estat positiu, amb un inici de temporada 

2007/08, en el qual el conjunt de jugadors no acaben 

de trobar el bon joc a la pista i tampoc no acompa

nyen els resultats, per no parlar de les lesions que han 

fet molt de mal als jugadors i a l'equip en general. De 

fet, hi ha hagut jornades que faltava més de la meitat 

de la plantilla i no es podia competir amb garanties. 

Cal destacar que en Jordi (porter) ja no es podrà recu

perar per a aquesta temporada, i a l'Òscar (defensa) 

li esperen mesos de recuperació i, probablement, no 

el veurem fins a la propera temporada.

Us esperem al pavelló. Fins al proper Rec Clar!

http://www.vidreresfsc.com


Nou Pati Vidrerenc
Presentació al pavelló esportiu de Vidreres
LA JUNTA

El mes de novembre, el patinatge de Vidreres 

va presentar la seva primera patinadora a un 

campionat. Va ser la Cristina Masdevall, que 

va obtenir un meritori vuitè lloc entre les vint- 

i-cinc patinadores que hi van participar de les 

comarques gironines.

Des d'aquí us volem convidar a la nova 

presentació del Nou Club Patí Vidrerenc, que 

tindrà lloc al pavelló esportiu de Vidreres, el dia 

27 de gener, a les sis de la tarda. Seguidament 

hi haurà una exhibició de patinatge artístic.

Us hi esperem!

Hi ha una havanera popular que parla d'un veler que 

va sortir de Jamaica cap a Nova York. El veler anava 

carregat de rom i en mig del mar es va ensorrar. Diu 

l'havanera que el responsable va ésser el capità que 

es va beure tot el rom. La cançó se'n dol dels pobres 

mariners que varen deixar la seva vida i les seves 

il·lusions al vent mig del mar mentre els seus éssers 

estimats els ploraven a port.

A Vidreres que no hi ha mar hi havia un vaixell ano

menat "Club Pati Vidreres" que va naufragar. Però 

al contrari de l'havanera, la tripulació es va revelar 

contra el capità. Principalment les mares del club s'han 

mogut àgilment per poder salvar les il·lusions dels seus 

fills i filles que eren la part fonamental de l'anomenat 

club. En aquestes últimes setmanes un grup d'aquests 

pares i mares amb el suport per la resta han presen

tat una alternativa força creïble: crear un nou club 

anomenat "Nou Patí Vidrerenc", format per una nova 

junta. Tot seguit, es va portar una activitat frenètica 

per organitzar la quina popular que, com tots recor

dareu, va ser els dies 6 i 8 de desembre i que sense la 

vostra participació i la col·laboració desinteressada i 

generosa dels molts comerços i negocis de Vidreres no 

hagués estat possible.

Però l'activitat no s'atura, ja estem preparant la Pre

sentació del Nou Pati Vidrerenc per al proper 27 de 

gener, a on hi sou tots convidats.

Estem preparant la temporada esportiva i treballant 

amb molta il·lusió perquè el poble de Vidreres se senti 

orgullós del seu club de patinatge.

Amb aquesta iniciativa s'espera oferir la suficient con

fiança per ampliar el club amb noves patinadors/es 

i assolir els suports necessaris per fer fiable aquest 

nou projecte que aporta noves i engrescadores idees 

focalitzades, principalment, a gestionar acuradament 

el club, des de l'àmbit econòmic fins l'àmbit esportiu, 

passant, lògicament, pels aspectes humans i relacions 

institucionals.

Gràcies a tots i esperem no decebre.
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Joves de Vidreres C.F.S
Bon inici de temporada

JOSEP RUHÍ SERRA
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Després dels excessos de la Festa Major començava la 

temporada, vam tenir tres setmanes per ficar-nos en 

forma i a finals de setembre ja començava la compe

tició. Aquest any seguim al grup 1 de la Divisió d'Ho

nor Territorial a la Federació Catalana de Futbol Sala. 

En aquesta temporada el nivell ha pujat, ja que tots 

els equips competitius de l'any passat han seguit a la 

categoria i a aquests hi hem d'afegir dos bons nouvin- 

guts, el Ripoll "b" i el Llagostera. Pel que fa al nostre 

equip, no hi ha hagut grans canvis, l'equip segueix 

dirigit per en Beltran Ruz i la plantilla només ha tingut 

una alta, en Raül Palenzuela, qui, després de molts 

anys intentant jugar a futbol i després d'un pas fugaç 

per les banquetes, ha descobert que la seva posició és 

sota els pals. Cal destacar que les negociacions amb el 

seu representant "txiki" Riera van ser dures, al final la 

Vidrerenca ens va pagar una caixa de quintos perquè 

ens el quedéssim i així treure's de sobre una de les 

pomes podrides del vestuari.

Aquest any els joves estem fent una bona temporada 

i a falta d'un partit per finalitzar la primera volta 

ocupem la tercera posició, el balanç fins al moment 

són vuit victòries, dos empats i dues derrotes. Tot i que 

estem contents per com van les coses, tots tenim el petit 

regust d'haver perdut alguns punts importants en els 

últims minuts, tenim la sensació que ens falta pujar 

un esglaó per ser un equip guanyador. Les millors vic

tòries d'aquesta temporada han estat contra el Sant 

Antoni de Calonge (1-5), el Platja d'Aro (4-3) i el Pals 

(3-10). El partit que ens falta per finalitzar la primera 

volta és contra el líder a Vidreres, esperem poder 

tombar-lo i així comprimir una mica la zona alta de 

la classificació.

Des d'aquí volem donar les gràcies a la gent que ens 

ve a donar suport al pavelló. També volem agrair a 

en Pere Valls la seva col·laboració a la castanyada i, 

finalment, us volem animar a què ens seguiu ajudant 

en aquesta iniciativa esportiva.
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Festa de presentació del
Club Bàsquet 9 Caulès

CB 9 CAULES

El passat 2 9  d 'octubre  va ten i r  lloc la presentació of icial  de la te m p o ra d a  2 0 0 7 - 0 8  
del Club Bàsquet  9 Caulès.  Tots el jug ad o rs  i jug a d o re s ,  a i x í  com el cos tècnic,  
van  de s f i la r  per  d a v a n t  del  públic que va assist ir a l ' e s d e v e n i m e n t  i que o m p l ie n  
bona p a r t  de la g ra d a  del  p a v e l ló .

Imatge de grup de les persones que integren l ’escola de bàsquet del 9 Caulés

L'acte de presentació va continuar amb el partit que 

enfrontaren l'equip sènior del 9 Caulès amb el Bàsquet 

Club Lloret. Un berenar amb pastes, begudes i cava 

arrodoní la festa de presentació.

Volem destacar que enguany hem aconseguit ins

criure en competició a un equip sènior femení 

format majoritàriament amb noies formades en el 

Club. Això vol dir que moltes d'aquestes jugado

res porten gairebé deu anys jugant en les diferents 

categories fins arribar a sènior. No podem negar 

que això, com a Club, ens satisfà molt, i esperem 

que en els propers anys aquest equip pugui tenir 

continuïtat amb les jugadores de categories inferiors

i ser el referent dels nois i noies més joves del Club 

Bàsquet 9 Caulès.

Enguany hem iniciat la temporada amb 110 jugadors

i jugadores, distribuïts en les següents categories.

Masculí Femení

Escola de Bàsquet 21

Premini mixt 11

Mini 10 14

Preinfantil 8 9

Infantil - 7

Cadet - 12

Júnior - 11

Sènior - 8

Cal afegir-hi els gairebé 20 nens i nenes que estan 

inscrits en l'Escola Esportiva dels CEIP Sant Iscle i Sal

vador Espriu.

Per acabar, voldríem recordar que s'ha establert el 14

i 15 de juny com a data de celebració del LUDIBÀS- 

QUET 2008.

Bona temporada!
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Vidreres, seu territorial
del cros gironí

GEM M A M ASNO U

Vidreres,  l 'a n y  1 9 9 5 ,  acollia per pr imera  vegada una Final Terr i torial  dels JEEC i 
Campionat  Gironí  de cros. Dotze  anys després,  el passat mes de desembre,  Vidreres  
per segona vegada ha tornat  a ser la seu d 'aquest  campionat ,  però en un escenari  
completament  d i ferent .
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Si l'any 1995 el circuit de cros d'aquella Final Ter

ritorial es feia amb sortida i arribada des del camp 

de futbol, l'edició del 2007 ha tingut lloc a la zona 

de l'IES, a la zona verda del parc de Mas Flassià, 

escenari on se celebra el cros de Vidreres ja des de la 

temporada 96/97. Anteriorment, fins al 1995, s'ha

via fet en diferents circuits a la zona del voltant del col- 

legi Salvador Espriu i els voltants del camp de futbol. 

Amb l'edició d'aquest any el cros del nostre poble ja 

suma 19 anys d'edat. A banda, però, de la novetat 

de ser Final Territorial, la curiositat de la matinal va 

ser observar com en ocasió d'aquest campionat es va 

modificar completament el recorregut, es va canviar 

la direcció habitual de les anteriors edicions i es va 

ampliar tot un tram de circuit a l'altra banda del rec 

Sorrer, que va fer endurir la prova.

A nivell esportiu, l'atleta Gemma Masnou (JAS) ha 

retornat a la competició aquesta temporada oblidant 

els problemes físics de la passada.

Tot i retornar amb un bon estat de forma, es va 

haver de conformar amb el segon lloc sense poder 

sumar el que hauria estat el 7è títol absolut. En una 

cursa de 5,5 km i corrent a casa, va lluitar pel triomf 

fins a la darrera volta en la qual en el tram final 

l'atleta rosenca Encarna Núnez va ser més forta. 

En la mateixa cursa, l'altra vidrerenca participant, 

Bàrbara Ramon, va haver d'abandonar en la dar

rera volta.

En categoria masculina, l'Hugo García, en una dura 

cursa de 9 km, va córrer de menys a més fins a classi

ficar-se 2n de la categoria promesa i 5è de la classifi

cació general absoluta. Un excel·lent resultat.
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Final Territorial de Vidreres 
al camp de futbol, l ’any 1995.

En les curses de promoció de la Final Terr i torial  dels JEEC 
els atletes vidrerencs part icipants van ser:

En Infantil F: 31a Alexandra lon. En Aleví: 36è Arnau Restrudis.

En Aleví F: 10a Paula Vallbé,

17a Clara Vergés,

24a Andrea Hernandez, 

29a Mireia Boada.

En Prebenjamins: 3r Abel Vergés, 

11è Eloi Compte.

En Benjamí: 27è Silveri Restrudis.
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Club Tennis Vidreres
Activitats: present i futur

JUNTA DEL CLUB TEN NIS VIDRERES
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Des del Club Tennis Vidreres aprofitem aquestes línies 

per posar-vos al dia de les activitats que estem portant 

a terme. D'una banda, la bona marxa de l'escola de 

tennis, que es realitza a les tardes a les pistes muni

cipals. Actualment, hi acudeixen uns 40 alumnes, fet 

que ens ha sorprès gratament i ens ha fet programar 

un grup més dels que teníem previstos per tal de donar 

lloc a tots aquells nens i joves que volen practicar el 

tennis. En el cas dels més petits, el que realitzem és 

una tasca d'iniciació, aprendre a tocar bé la pilota i 

ensenyar-los el més bàsic. En un segon nivell, el dels 

més grans, reforcem la seva tècnica i els preparem per 

a un joc més agressiu, més complet i estimulant el sentit 

de superació. En tots els grups, inculquem els valors de

practicar esport i fomentem el respecte envers el rival. 

D'altra banda, hem iniciat contactes amb el regidor 

d'Esports de l'Ajuntament per tal de millorar les condi

cions de les pistes. En una primera fase, ens centrarem 

en aquells aspectes de les instal·lacions que requereixen 

una actuació més urgent: neteja de les pistes, tensió de 

les xarxes, tapar els forats que es troben a la pista de 

joc i fixar les puntes de filferro que sobresurten de la 

tanca. En la segona fase, proposarem l'ampliació de 

les instal·lacions per construir una tercera pista, requisit 

necessari en cas que es vulguin disputar competicions 

a nivell autonòmic

Un cop més, us animem a utilitzar les instal·lacions 

amb seny, respecte i ganes.

Per a dubtes i sugger iments ,  us recordem l 'adreça electrònica del  club: 
t e n n i s v i d r e r e s @ h o t m a i l . c o m

L’Escola d’Atletisme
enceta una nova temporada

ESCO LA D'ATLETISME 

CLUB OLÍMPIC VIDRERES
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L'Escola d'Atletisme hem iniciat la temporada 
2007-2008 amb un grup d'atletes de promoció 
format per:
L'Abel Vergés i l'Eloi Compte (els prebenjamins, 
els més menuts), en Silveri Restrudis, en Dídac 
Compte, l'Arnau Restrudis, la Clara Vergés, la 
Paula Vallvé, l'Andrea Hernandez, la Laia Mer
cader, la Mireia Boada, l'Alícia Tàrrega, la Maria 
Massa, la Claudia Stoka i l'Alexandra lon.

mailto:tennisvidreres@hotmail.com


Un “platillo”...
...per suca^hi pa

JO A N  GRIMAL BOU

Acostumem a relacionar els àpats festius amb produc

tes més aviat cars. Per exemple, durant les passades 

festes de Nadal el marisc doblà el seu preu a causa de 

la gran demanda. Xuclar un cap de gamba vermella 

lleugerament planxada és magnífic, però ens pot pro

duir una úlcera a la nostra butxaca.

Un dels 23 manaments de la filosofia culinària d'en 

Ferran Adrià és la següent: "tots els productes tenen 

el mateix valor gastronòmic, independentment del seu 

preu". De fet, ell ho exemplifica fent plats amb orelles 

de conill o ventresca de verat.

Hi ha "platillos" històricament destinats al proletariat, 

és la cuina dels menuts, tripa, pota, morro, galtes i 

llengua de vedella, cua de bou, peus de porc... Totes 

aquestes parts ben guisades són menges actualment 

poc comunes, potser pels cànons de cuina lleugera i 

saludable estesos avui en dia o potser, més encara, 

perquè per cuinar aquests plats es necessita afecte, 

tècnica i paciència, ja que acostumen a ser coccions 

llargues i malauradament a la nostra època el temps 

és el que més ens falta. Ara bé, des del punt de vista 

gustatiu, són plats on s'aconsegueix la màxima ten

dresa de les carns amb unes salses untuoses i gelatino- 

ses, les de sucar-hi pa, pur materialisme gustatiu.

Cua de bou
guisada amb puré de patates

Demaneu amb antelació les cues de bou al vostre car

nisser, ja que no n'acostumen a tenir normalment.

Ingredients (per a 4 persones):

2 cues de bou d'1 kg cada una
6 dl de vi negre
2 pastanagues
2 cebes de figueres 
1 porro 
1 cabeça d'all 
1 fulla de llor 
Pebre en gra
3 l de caldo carn o aigua 
Sal i pebre mòlt 
Farina 
Oli d'oliva 
1 nou de mantega

Preparació:
Mireu de polir les cues extraient les parts més greixoses 

amb un ganivet i talleu-les per la part de les articulaci

ons. El dia abans de coure les cues les marineu amb el 

vi, les verdures tallades a daus i les espècies, i ho deixeu 

dins la nevera. El dia de la cocció: traieu les cues de la 

marinada, les salpebreu, enfarineu i les fregiu mirant 

que quedin ben daurades i les reserveu. Dins la mateixa 

cassola de fregir les cues, aprofiteu l'oli per daurar la 

cabeça d'alls tallada per la meitat i, seguidament, les 

verdures de la marinada que prèviament hem colat. Un 

cop tinguem les verdures ben cuites afegiu-hi el vi fins 

a reduir-lo del tot. Acabarem posant les cues junta

ment amb el suc que hauran anat deixant un cop fre

gides i ho cobrirem tot amb el caldo/aigua ja calent. 

Ho deixeu coure molt lentament durant unes 4 hores; 

la carn un cop cuita ha d'estar tendra i desprendre's 

fàcilment de l'os sense que es trenqui. També es poden 

coure al forn a uns 90° durant 7 hores, sempre amb la 

cassola ben tapada.Decanteu les cues i coleu el caldo 

sobrant i deixeu-ho reduir 3 /4  parts de la seva totalitat. 

Finalment, en el 1/4 de caldo hi afegiu una nou de 

mantega i acabeu de reduir i lligar aquesta salsa jun

tament amb les cues. Convé deixar reposar aquest plat 

24 h i guanyarà en gust i consistència.

Puré de patata

Ingredients:

• /  kg patates (si pot ser bufet)
• 350 gr mantega
• 1 dl iïet
•  0'5 dl nata 

Preparació:
Cobriu d'aigua les patates netes amb pell i les deixeu 

coure 25 min aproximadament. Tot seguit, les peleu 

i passeu per un passapurés. Lligueu la polpa de la 

patata al foc amb la nata i la llet i, posteriorment, la 

mantega a daus. Rectifiqueu de sal.

Es pot acompanyar aquest plat amb un vi negre DO 

Montsant, finca l'Aratà de 12 mesos de barrica.
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Lapònia
Cultura i paisatges de les terres més 

septentrionals d’Europa: el poble sami
JORDI PRESAS

Sortim de l 'aeroport  de Barcelona el dia 11 d'agost amb un vol a Hèlsinki  que ens 
serve ix  per enl laçar l 'endem à m a te ix  fins a Rovaniemi ,  porta d 'en t rada  a la Lapònia,  
ja que està situada sobre la l ínia m a te ix  del Cercle Polar Àrtic.

De fet, aquesta és la ciutat més turística de les terres 

lapones, ja que aquí hi viu Santa Claus (o més conegut 

per nosaltres com a Pare Noel) amb tots els seus rens.

Aquí hi té la casa oficial ambientada en un important 

parc temàtic. A Rovaniemi també s'hi troba el museu 

de la cultura lapona i àrtica: l'Àrktikum.

Iniciem el viatge l'Albert, la Mati, la Tània i en Jordi. En 

realitat, el principal objectiu d'aquest viatge és apro

fundir en el coneixement d'una cultura i unes terres 

que ja ens van encisar en algun viatge anterior quan 

hi vàrem passar més acceleradament. Val a dir, per 

situar-nos geogràficament, que Lapònia és un poble 

i una cultura repartida en quatre països: Noruega,

Suècia, Finlàndia i Rússia (a la Península de Kola, 

l'única regió que no vàrem visitar). També s'ha de dir 

que aquestes terres no tenen cap lligam polític entre 

elles, tot i que són reconegudes com a províncies pels 

seus països, i que l'única cosa que els cohesiona és la 

seva forma de vida i unes variants dialectals similars 

sense compartir un idioma únic (veure mapa).

Doncs bé, havent visitat per sobre la capital de 

Finlàndia el dia abans (Hèlsinki), ara, el que fem 

primer en arribar a Rovaniemi per tal d'introduir-nos 

en aquesta fascinant cultura sami (lapona) és justa

ment visitar l'Arktikum. Ja disposem d'un cotxe llogat, 

i tenim dues setmanes per davant per estar-nos per 

sobre el Cercle Polar Àrtic!

El temps que ens queda del dia 12 d'agost és per 

pujar encara més de latitud, fins al poble finlandès de 

Levi, on passem la nit.

El dia 13 entrem a Suècia i al poble de Kiruna (un 

poble d'una extensió municipal equivalent als dos 

terços de Catalunya), i arribem al Parc Nacional

Parc Nacional d ’Absiko (Suècia)



d'Abisko, on hi fem una bonica excursió. Els paisat

ges d'aquestes muntanyes verges i despoblades són 

impressionants. Les muntanyes són altes i moltes amb 

neus permanents; la vegetació és d'un verd intens i 

florescent que en demostra la seva vitalitat; la vida 

dels boscos és riquíssima, amb remats de rens i altres 

animalons, i els arbustos són plens de fruits bonís- 

sims (com aranyons, gerds o mirtils) i hi ha munts 

de bolets. A més, l'aigua abunda per tot arreu, amb 

amples rius i immensos llacs. Després d'aquesta 

excursió passem la nit en un alberg dins el mateix 

Abisko.

El dia 14 entrem a Noruega i a les Illes Vesteralen i 

Lofoten, un preciós arxipèlag de petites illes situat al

Rorburs de Nusfjord (Noruega)

Nord de Noruega. A la meitat de les Illes Lofoten ens 

trobem amb un altre grup que per uns dies s'unirà a 

nosaltres per visitar aquestes espectaculars Illes. Són 

els vidrerencs Josep, Mercè, Josep i Maria Àngels; i 

els cassanencs Esteve, Rosa, Jordi i Maria Jesús. Ells 

van sortir de l'aeroport de Girona amb destinació 

a Stockholm, i d'aquí a les Illes Lofoten. Un cop tots 

reunits i ara amb dos vehicles, anem a Nusfjord, on 

passarem la nit.

Nusfjord és un preciós poble pesquer, considerat el 

més antic i ben conservat de Noruega amb aquesta 

funció. La casa típica es diu rorbur, i són construcci

ons de fusta penjades sobre el mar des del vessant 

de les muntanyes i típicament de pescadors. Passem 

la resta del dia aquí, i dormim 

repartits en dos rorburs del 

mateix port de Nusfjord.

El dia 15 és un dia molt intens 

perquè visitem les Illes del sud 

de Lofoten: Moskenes, Flakstad

i Vestvagoy. Primer de tot anem 

fins al punt més meridional: el 

poble d'A, on les illes acaben 

amb uns barrancs dins el mar. 

Després, part del grup continua 

visitant poblets tot pujant de sud 

cap a nord, mentre el grup de 

joves s'enfila al cim de Reine- 

bringen. La visió des del cim és 

espectacular!
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Cim de Reinebringen 
(Lofoten-Noruega)
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El que s'hi veu des d'allà és 

el que en termes generals són 

les Illes Lofoten: unes illes on 

les muntanyes rocoses però 

encatifades de gespa surten 

de dins el mar de forma sob

tada, des d'unes aigües amb 

múltiples tonalitats de blaus, 

i amb unes costes poblades 

de rorburs i platges de sorra 

blanca. És un paisatge pre

ciós. Dels pobles d'aquestes 

tres illes de més al sud, en 

destaquem Reyne, Sakrisoy i 

Hamnoy, així com Kabelvag, 

poble on passem les dues 

següents nits dins un altre rorbur. Aquella primera nit 

complim amb els honors que es mereix el bon salmó 

noruec salvatge, i en fem una gran barbacoa.

El dia 16 seguim visitant noves illes, i avui toca des 

de la meitat de les Illes Lofoten en amunt: Vestvagoy, 

Cimsoy i Austvagoy.

Des del poble d'Svolvaer agafem un ferri que ens fa 

un recorregut per un dels fiords més bonics d'aquestes 

illes: el Trollfjorden. El ferri comença al port i a mar 

obert, però a mesura que avança entre muntanyes 

amb els seus cims nevats, aquestes es van estrenyent i 

estrenyent, fins a convertir-se en una vall molt tancada 

amb el fons cobert per l'aigua on passem.

A més, de tant en tant, algun rierol salta al mar des 

de molts metres d'alçada, i fa encara el paisatge 

més bonic.

Acabat el trajecte amb el ferri, seguim visitant nous 

pobles, i en destaquem Henningsvaer i les grans plat

ges de sorra blanca de Kalle, unes platges que, pels 

tòpics que tots tenim, diríem que són molt més pròpies 

del Carib que de l'Oceà Àrtic!

El dia 17 deixem les Illes Lofoten, creuem les Vestera- 

len i tornem a entrar a Suècia. Arribem fins a Rensjon, 

una comunitat amb una estructura social similar a una 

masia, però amb una estructura arquitectònica i funci

onal pròpies de les latituds on ens trobem.
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Cabana Sami 
(Suècia)

Passem la tarda i la nit en una tenda de fusta, a la vora 

del foc, escoltant, menjant i bevent el que ens ofereix 

una parella d'autèntics samis ancians. Ens expliquen 

la seva manera de viure, a partir de la cria de rens, 

així com rondalles i creences d'aquesta cultura tan 

desconeguda. És una gran experiència trobar-nos tots 

al voltant d'un foc mentre els escoltem i ens ofereixen el 

seu menjar propi: ren del seu ramat, patates, verdures, 

siurenys, te, sucs,... Abans d'anar a dormir, també ens 

ensenya a llançar el llaç, una habilitat imprescindible 

per a ells per tal d'atrapar els rens per les cornamen- 

tes. Dormim plàcidament dins la tenda de fusta, sobre 

un jaç fet de branquetes de bedolls que fan de mata

làs, i folrades d'una càlida pell de ren. Al centre de la 

tenda hi ha el foc, que cal procurar que no s'apagui. 

L'endemà, dia 18, la parella de samis ens desperten 

amb l'esmorzar i ens expliquen documentadament 

algunes històries dels seus avantpassats abans no ens 

acomiadem. Quan ho fem, ens dividim els dos grups: 

el més nombrós, que inicia la tornada cap a Vidreres 

(encara passen un dia més a Stockholm), i el de joves 

que continua amb la seva ruta sami i ara es dirigeixen 

cap a la Lapònia finlandesa.

Els dies 18 i 19 fem una llarga excursió per l'inte

rior del sector nord del Parc Nacional de Lemmen- 

joki, el més extens i verge d'Europa. Aquí, un ample 

riu transcorre per una llarga vall de turons baixets i 

arrodonits i els boscos són frondosos d'avets i estan

coberts per una gruixuda capa de molsa i falgueres, 

així com pilons de bolets. Enfilem pel riu amb una 

barca de motor i després pugem a peu fins un petit 

poblat sami on antigament vivia gent que buscava 

or en aquest riu. Ara, aquell poblet està abandonat. 

Nosaltres, que vam arribar xops a la cabana per l'in

tensa pluja que vam trobar-nos pel camí, vam poder 

escalfar la cabana amb una antiga estufa de llenya, 

vam fer una sauna en una de les cabanes que hi 

havia al poblat (una caseta destinada a ser sauna i 

escalfada també per llenya), ens vam banyar al riu, 

i vam fer de nou un suculent sopar de salmó a la 

brasa, en un racó de món del tot aïllat... Tot un privi

legi per als nostres temps!

El segon dia al parc vam fer uns 16 quilòmetres a 

peu, i la vegetació era molt canviant, segons l'alçada 

on ens trobàvem. A causa de les condicions climàti

ques de la zona, les valls continuaven sent frondoses i 

riques, però després de pujar 100 o 200 metres d'al

çada, aquella vegetació d'avets ja havia passat a un 

bosc de bedolls, molt més baixos. I 100 o 200 metres 

més amunt encara (és a dir, als cims d'aquelles mun

tanyes que no superaven els 600 metres d'alçada), la 

vegetació ja era de tipus tundra: herba o algun arbust 

baix. Això sí, la despoblació d'arbres feia que con

tínuament anéssim veient ramats de rens corrent pel 

nostre voltant. A la tarda vam sortir del parc i vam 

passar la nit a Inari.
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Inari és la capital política de 

la Lapònia finlandesa (a dife

rència de Rovaniemi, que n'és 

la capital turística), i avui dia 

20 d'agost, tenim una cita al 

Parlament Sami Finlandès. En 

contacte des de mesos abans 

de venir-hi, hi arribem i hi fem 

entrega d'uns regals que ens va 

fer arribar el vicepresident de 

la Generalitat. Ens ensenyen el 

que és el Parlament, que no és 

el que entenem nosaltres exac

tament com a tal, sinó que és 

un edifici on es coordina la cul

tura sami i es tradueixen llibres 

didàctics per a les generacions més joves per tal de no 

perdre la llengua sami. Tot i la limitació que suposa la 

visita a un Parlament amb poc poder, l'experiència és 

agradable, i val a dir que actualment hi ha en cons

trucció un nou Parlament que sembla que ha de donar 

més poder a aquesta àrea sami de Finlàndia.

Després d'una interessant xerrada, visitem un altre 

museu: el Museu Siida, que tracta profundament l'estil 

de vida sami, els seus recursos, les seves tècniques per 

sobreviure els llargs hiverns, les seves construccions... 

A la tarda, enfilem fins al punt més septentrional del 

viatge: prop del poble d'Utsjoki, on la persona que 

havíem contactat per ensenyar-nos el parlament ens 

havia deixat una preciosa cabana al mig del bosc i a 

la llera del riu Teno. Aquest riu fa de frontera natural 

entre Finlàndia (el nostre marge) i Noruega a l'altre 

costat. De fet, estem ben a prop de Cap Nord. És un 

lloc preciós, i val a dir que és aquí on més ens adonem 

que estem dins la cultura sami de tot el viatge i deu 

ser dels punts on més percentatge de la població és 

sami: es veuen algunes banderes samis, algun vestit 

típic, gent navegant pel riu pescant salmons, així com 

trampes plantades dins el riu, parades al costat de la 

carretera d'articles fets a mà per la població,...

El dia 21, després de gaudir durant el matí de l'en

torn d'aquella cabana, comencem a baixar de lati

tud gradualment, i passem l'última nit a la Lapònia en 

una altra caseta de la mateixa dona del Parlament, 

ara a Inari. El dia següent ens serveix per creuar 

Finlàndia de nord a sud, i els últims tres dies del viatge 

els passem descansant en una bonica cabana d'uns

amics al costat d'un llac a la regió dels Mil Llacs. Aquí, 

gaudim de la calma, fem esports amb piragua, saunes 

i, fins i tot, assistim a la confirmació catòlica d'un dels 

nostres amics finlandesos. És una altra nova experièn

cia cultural.

Després d'aquest viatge, podem dir que hem assolit 

l'objectiu que buscàvem: descobrir i aprofundir en la 

cultura sami (lapona), així com gaudir d'uns paisat

ges impressionants i verges. Ara bé, com l'anterior 

vegada, hem vist que encara es pot conèixer i apro

fundir més. Així que no crec pas que aquesta hagi 

estat l'última de les expedicions a Lapònia!

La gastronomia
Sempre pensem que el menjar de casa és el millor,

i que a fora es menja malament i amb pocs ingre

dients. Doncs nosaltres podem afirmar que això és 

fals si un està disposat a provar coses noves, i que la 

cultura gastronòmica sami i escandinava en general 

és molt rica i exquisida, tot i que, això sí, es fa sense 

oli d'oliva.

Com a ingredients estrella (alguns són ben coneguts), 

hi ha el salmó salvatge, el bacallà i l'arengada com a 

peixos; el ren com a carn (també la balena a Noruega); 

les sopes cremoses són delicioses, i la varietat de pans i 

iogurts és molt més àmplia que la nostra. Com a postres 

destaquen la varietat de fruits del bosc, així com els 

suculents pastissos de fruits del bosc. Sovint fan un plat 

principal combinant la carn o el peix amb verdures, 

patata o bolets, i amb alguna de les fruites del bosc, 

cosa que fa una combinació de gustos exquisida.
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Acolliments familiars
FUNDACIÓ IN FAN CIA I FAMÍLIA

Durant el mes d'octubre d'enguany, la Fundació Infàn

cia i Família, entitat col·laboradora de l'Institut Català 

de l'Acolliment i l'Adopció, ha iniciat a Girona un nou 

servei d'acolliments familiars.

En l'actualitat, nens i nenes de les nostres ciutats i pobles 

són separats de les seves famílies perquè per diferents 

problemàtiques (negligència, consum de tòxics, mal

tractaments...) no poden fer-se'n càrrec d'una manera 

adequada.

Llavors, tots aquests infants són acollits en centres que, 

en edats molt primerenques, no són el recurs més 

adient.

En aquest moment, la vivència en una família seria la 

millor alternativa, ja que pot proporcionar a l'infant 

estabilitat, suport emocional, afectivitat i un entorn aco

llidor necessari per al seu benestar i desenvolupament 

personal.

Per tot això, l'acolliment familiar és una mesura de pro

tecció que pot donar resposta a aquestes necessitats.

A diferencia de l'adopció, l'objectiu de l'acolliment és 

oferir una família temporal a l'infant que afavoreixi el 

seu benestar i desenvolupament personal fins que pugui 

retornar al seu nucli familiar o al recurs més adient. 

Actualment a Catalunya, hi ha tres tipologies d'acolli

ment familiar:

- Acolliment d'Urgència i Diagnòstic: Està des

tinat a menors de 0 a 6 anys, i la durada aproximada 

d'aquesta acollida és de 6 mesos, temps necessari per 

fer l'estudi de la situació familiar del menor. L'objectiu 

principal és evitar l'ingrés de l'infant en un centre.

- Acolliment de Curta Durada: No hi ha un límit 

d'edat. La durada és d'un a dos anys, temps que neces

sita la família biològica del menor per dur a terme un 

pla de millora que possibiliti el retorn de l'infant amb 

els seus pares.

- Acolliment de Llarga Durada: Tampoc no hi ha 

límit d'edat del menor. Es dóna quan la família d'origen 

del nen o nena presenta una disfuncionalitat crònica i no 

es preveu una millora de la situació. Per aquest motiu, 

la durada d'aquest acolliment pot ser indefinida.

En l'acolliment familiar hi poden participar tant perso

nes amb fills, sense fills, persones soles... que, a més

de tenir-ne ganes, reuneixin les condicions necessàries. 

La Fundació Infància i Família neix de la necessitat de 

trobar més famílies acollidores, ja que el nombre de 

menors susceptibles de ser acollits creix dia a dia i els 

centres es troben saturats.

Aquesta Fundació, a més, ofereix informació, assesso

rament i formació a les famílies, i dóna suport durant 

l'estada del menor i realitza l'acompanyament en el 

procés de finalització.
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Per a més informació, xerrades o dubtes:
Tel. 649 032 404 

A/e: acollimentsgrn@infanciaifamilia.org
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Vidreres col·labora
amb “Lloret amb el Sàhara”

MERCE RIERA

Projecte de medicaments
L'ONG Lloret amb el Sàhara fa cinc anys que participem amb el projecte "Vacances amb  
pau" que consisteix a portar infants saharauis a passar dos mesos d'estiu a les nostres llars.

També participem amb caravanes humanitàries 

per portar menjar i productes d'higiene als camps 

de refugiats i organitzem diversos actes benèfics i 

parades d'artesania saharaui per recaptar fons per 

poder ajudar el poble saharaui, que fa 31 anys 

que malviu al desert del Sàhara, exiliats de la seva 

terra, esperant poder tornar 

algun dia.

El mes de novembre del 2007,

Lloret amb el Sàhara vàrem 

fer per segona vegada una 

recollida de medicaments a les 

farmàcies de Vidreres i Lloret 

de Mar per poder portar a les 

farmàcies centrals dels camps 

de refugiats.

El dia 4 de desembre, cinc 

membres de l'ONG, més vuit 

persones que varen ser famí-

lies d'acollida l'estiu del 2007, entre les quals dos 

periodistes de la revista Ar, vàrem viatjar als camps 

de refugiats de Tinduf a portar l'ajuda humanitària 

i a veure els nens que havien estat acollits a casa. 

Vàrem portar 9 caixes de medicaments a la farmà

cia central de Rabuni a on des d'allà distribueixen
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cap a totes les wlaias i c/aires dels campaments. 

Vàrem visitar els dispensaris i hospitals per veure les 

mancances que hi havia per a un proper projecte. 

També vàrem visitar una escola de nens i adults 

discapacitats físics i psíquics anomenada "Escuela

Castro", on ens va impressionar molt la feina d'una 

sola persona amb col·laboració de nens amb poca 

discapacitat. Aquesta és una escola on els ense

nyen a vèncer obstacles i a ser útils en una societat 

força marginada.

Va ser una vivència amb molt d'impacte per a tots 

nosaltres; vàrem compartir una estona d'alegria 

amb tots aquells infants i adults, ja que també els 

va visitar un pallasso que ens va fer passar una 

estona divertida i ens va fer oblidar tota aquella 

amargura que viuen aquesta pobra gent refugiada 

en el desert més inhòspit sense llum ni aigua i on els 

dies, un darrere l'altre, es fan eterns.

La nostra propera aportació i projecte segura- £

ment anirà destinat a la "Escuela Castro", ja que g

tenim previst un sopar solidari el dia 1 de març >

de 2008, on hi haurà una tómbola benèfica per q

recaptar fons. fií

El nostre 52 viatge als camps de refugiats podem >  

dir, a dia d'avui, que ha sigut per a tots nosaltres 

molt profitós i no hem d'oblidar mai aquest poble 

que lluita per poder tornar a aquell lloc que un dia 

fa 31 anys els hi varen prendre.

Moltes gràcies Vidreres, vidrerencs i vidrerenques per 

la vostra col·laboració amb Lloret amb el Sàhara.

I gràcies, també, a la nostra cooperant vidrerenca 

Pilar Martín.
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Sols una opinió
FR A N CESC  FALGUERAS I BAQUERO
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Com a vidrerenc interessat en la vida política i en el 

dia a dia del nostre poble, i després de llegir l'article 

de l'equip de govern en el darrer número del Rec Clar 

titulat "Resum de l'acció de govern fins al 30 de setem

bre de 2007", en el qual ens donaven explicacions del 

que havien fet en els primers tres mesos de govern, 

em veig amb les ganes i l'obligació moral de donar a 

conèixer el meu punt de vista.

En llegir amb atenció aquest escrit quedo bocabadat 

amb frases com:

S'ha demanat que...

Es té molt d'interès en fer realitat...

Demanar reunions a...

S'ha contactat per parlar...

Es gestionarà el...

S'està pendent de poder...

S'han mantingut contactes per...

Etc. etc...

És el que jo en diria "paraules, no fets", molt diferent 

del que ens prometien, "fets i no paraules".

Per analitzar una mica l'escrit de l'equip de govern, 

permeteu-me que em centri en el primer dels regidors 

(només per seguir un ordre, en podria ser qualsevol 

altre), el Sr. Lluís Ferrer, regidor de Sanitat, Tercera 

Edat, Serveis Socials, Acollida i Comerç.

Si mirem el que aquest regidor ens diu que ha fet des del 

mes de juliol fins a setembre, podrem comprovar que:

•  Ha mantingut converses amb...

•  Ha escoltat propostes i necessitats que s'estudiaran...

•  Ha assistit a la Fira del Cava i del Salsafí (jo també 

hi era i sense cobrar).

•  Diu que té molt d'interès en poder fer realitat...

•  Està estudiant el projecte de...

•  Ens assabenta d'una reunió de la consellera de Ben

estar Social amb les assistentes socials de Vidreres

i altres membres del Consell Comarcal de la Selva 

(en cap moment ens diu que ell hi fos present).

•  Estudia el fet d'ampliar ajuts a...

•  S'està ultimant una guia per a...

•  S'han mantingut contactes amb...

•  Referent al geriàtric, s'està pendent de poder parlar 

amb...

Repeteixo paraules, no fets. En tot l'escrit del Sr. Ferrer, 

només un fet:

•  S'està preparant la Festa de la Vellesa per al 

proper 4 de novembre.

Per no haver fet pràcticament res (al meu parer), el Sr. 

Lluís Ferrer ha cobrat 800 euros cada mes, és a dir 

2.400 euros, unes 400.000 pessetes.

Qualsevol de vosaltres que tingui ganes de repassar el 

número anterior del Rec Clar, podrà comprovar com 

el que escric és cert, i no només d'aquest regidor, si 

no que es pot fer extensiu a la majoria dels de l'equip 

de govern.

Sincerament, ho considero molt vergonyós.

Tan sols és una opinió.
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c o n s u lt o r i m anzaneque
un ecpai a càrrec del dr. miquel manzaneque

conçultar im aï iEanequeíggrfta i l .  com

Benvolgut Dr. Manzaneque,

Primer de tot, vull dir-li que tant jo com una sèrie de lectors 

habituals d'E/ Rec Clar hem passat el Nadal una mica 

preocupats per la seva absència en l'anterior número 

de la revista. No li demanem cap explicació sobre què 

li va passar ni volem saber res que no es pugui dir en 

públic. Des d'aquí li desitgem que, sigui el que sigui, hagi 

acabat bé i que estigui ben a punt per donar consell als 

vidrerencs necessitats de llum (metafòricament parlant, 

és clar). La meva consulta va sobre les festes de Nadal. 

Tabús a banda, el Nadal és època de regals i joguines, 

entre d'altres. Jo sóc mare de dues criatures i veig que les 

coses que demanàvem a la meva generació no s'assem

blen en res a les que la canalla escriu a les seves cartes 

per a SS.MM els Reis Mags o per al Pare Noel. Nosaltres 

demanàvem pilotes, nines, cotxes... i ells tan sols saben 

parlar de Nintendos Wii, Playstations, Xbox, DS i jo què 

sé què més. La meva pregunta és: cap a on ens porta 

aquesta necessitat dels nens per interactuar en realitats 

virtuals tan allunyades de la societat on vivim?

CAPFICADA VIDRERENCA

Estimada Capficada Vidrerenca,

Primer de tot gràcies pel seu interès. Sense voler trans

cendir gaire cap als motius específics que van fer que no 

pogués escriure la meva secció a El Rec Clar, només li 

dic que tot ha tornat més o menys a la normalitat. Ja que 

aquest consultori no és un espai per a l'autobombo, em 

comprendrà si no entro en detall en el tema i em guardo 

l'increible i espectacular succés per al meu llibre de 

memòries que editaré d'aquí uns anys.

Referent a la seva pregunta, li he de dir que és un dels 

reptes més importants que se m'han plantejat des que vaig 

obrir aquest consultori. Vostè toca el sempre delicat tema 

de com la tecnologia afecta el "porvindre" (que dèiem 

abans) de les nostres criatures. La teoria del Determinisme 

Tecnològic no és nova. Marshall McLuhan, entre d'altres, 

té una pila de llibres dedicats a estudiar com els humans 

hem deixat de crear coses que s'adaptin a nosaltres i 

hem començat a crear coses que no necessitem i que ens

obliguen a ser nosaltres els que ens adaptem. Ompliríem 

pàgines i pàgines d'E/ Rec Clar intentant estudiar l'abast 

que les videoconsoles tenen sobre la mainada. Probable

ment, s'hauria de fer quasi una edició sencera dedicada 

a aquesta pregunta. Això portaria conseqüències catas

tròfiques: la secció de l'entrevista es reduiria a quatre pre

guntes tipus test (i sense caricatura), ens quedaríem amb 

la recepta a mitges i sense saber si al final hem de posar 

julivert al plat o no, mancaria espai per a aquells textos 

tan ben escrits i fotografiats sobre viatges que quan els 

llegeixes dius "Bandarres! Osti, quina ràbia, tu! Quin fart 

que es foten de voltar alguns!"...

Així doncs, i tal com deia el pensador austríac Friedrich 

Münchausen "Contra el monstre, la poesia". Davant la 

impossibilitat d'abordar un tema tan extens, faig ús del 

més bell dels llenguatges, de l'expressió que dóna fil directe 

amb l'infinit, de l'ADSL de les emocions... De la poesia. He 

fet un petit escrit que crec que li servirà de consell.

Per què el nen no rendeix?
La Playstation 3.
Per què el treball l'espanta?
La Xbox 360.
Una dosi de Wii,
Una estoneta, abans d'anar a dormir.

Juguem tots a futbol,
Pelem-nos un genoll,
Provem també amb el tennis
I tinguem vulva o penis,
Fotem un riu al bosc.

Friedrich Münchausen (1714 -  1741).
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Activitats
d e  g e n e r  a m a r ç  d e  2008

27 de gener 7 de febrer

17:30 h
CASAL DE JUBILATS 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT I PENSIONISTA

21.00 h
CASINO LA UNIÓ -  Biblioteca 
CAFÈ FILOSÒFIC 
GRUP VITRARIS

27 de gener 15 de febrer
18:00 h
PAVELLÓ MUNICIPAL 
PRESENTACIÓ OFICIAL 
N O U PATÍ VIDRERENC

21:30 h
TEATRE CASINO LA UNIÓ
CINE FÒRUM -  "EL MARIDO DE LA PELUQUERA"
GRUP VITRARIS

3, 10, 17 i 24 de febrer 24 de febrer
06:30 h 17:30 h
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES TEATRE CASINO LA UNIÓ
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS ESPECTACLE INFANTIL
DE LES COMARQUES GIRONINES. RIALLES VIDRERES
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES
(+info. 647 580 668 / Pere) 29 de febrer

17:30 h
1, 2, 3, 4, i 5 de febrer CASAL DE JUBILATS
Per concretar BALL DE TARDA
PROGRAMACIÓ A  PART CASAL DEL JUBILAT I PENSIONISTA
FESTES DE CARNAVAL I RANXO
COMISSIÓ DE FETES 29 de febrer
I AJUNTAM ENT DE VIDRERES 21:30 h

SALA D'ACTES DE L'AJUNTAMENT
3, 10, 17 i 24 de febrer L'ATENEU - PEP SOLÀ I AN N A MALUQUER:
17:30 h LA POESIA DE JO A N  VINYOLI
CASAL DE JUBILATS GRUP VITRARIS
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT I PENSIONISTA 2, 9, 16, 23 i 30 de març

06:30 h
5 de febrer ANTIGA CASERNA DE VIDRERES
14:00 h EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS
PLAÇA LLUÍS COMPANYS DE LES COMARQUES GIRONINES.
REPARTIMENT RANXO GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES
COMISSIÓ DEL RANXO (+info. 647 580 668 / Pere)

7, 14, 21 i 28 de febrer 2 de març
20:00 h Matí
CENTRE CÍVIC VIDRERES PISTA AEROMODELISME
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AUDICIÓ ALUMNES ESCOLA DE MÚSICA 
ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

CAMPIONAT DE CATALUNYA 
CLUB AEROMODELISME VIDRERES



2 de març

17:00 h

TEATRE CASINO LA UNIÓ 

AUDICIÓ I BALL 

BELLA DANSA

16 de març

7 7:30 h

TEATRE CASINO LA UNIÓ 

ESPECTACLE INFANTIL 

RIALLES VIDRERES

6, 13, 20 i 27 de març 21, 22, 23 de març

20:00 h
CENTRE CÍVIC VIDRERES

AUDICIÓ ALUMNES ESCOLA DE MÚSICA

ESCOLA DE MÚSICA MUNICIPAL DE VIDRERES

6 de març

21:00 h

CASINO IA UNIÓ -  Biblioteca 

CAFÈ FILOSÒFIC 

GRUP VITRARIS

9, 16, 23, 24 i 30 de març

17:30 h

CASAL DE JUBILATS 

BALL DE TARDA

CASAL DEL JUBILAT I PENSIONISTA

14 de març

21:30 h

TEATRE CASINO LA UNIÓ

CINE FÒRUM -  "AGUIRRE LA CÒLERA DE DIOS"

GRUP VITRARIS

matí /  tarda

PISTA AEROMODELISME

18è OPEN INTERNACIONAL VILA DE VIDRERES 2008 

(PUNTUABLE CAMPIONAT DEL MÓN)

CLUB AEROMODELISME VIDRERES

28 de març
17:30h

CASAL DE JUBILATS 
BALL-BERENAR
CASAL DEL JUBILAT I PENSIONISTA

28 de març

21:30h

SALA D'ACTES DE L'AJUNTAMENT 
L'ATENEU -  CONFERÈNCIA DE QUIM MATEU: 
LA VIDA ALS CASTELLS MEDIEVALS 
GRUP VITRARIS

30 de març
09:00 h

AL PAVELLÓ MUNICIPAL 
SORTIDES LÚDIQUES I CULTURALS:
VISITA GUIADA AL CASTELL DEMONTSORIU 
GRUP VITRARIS
(CAL APUNTAR-SE A  avallsl5@xlec.net)
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Fem poble tot entretenint-nos «au
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H O R I T Z O N T A L S

1. C ab al d'aigua equivalent a 120 plomes. 
Fem estada p e r un temps més o m enys curt 
a casa d'altri. 2 . N o m  de consonant. Isola. 
Q uantitat de diners a què puja el cost d'un 
objecte. Escrita en suec i letó. 3 . Enemic 
dels capellans. 4 . Llibre de notes p er a 
tot l'any, al revés. Dins de l'olla. Aleta.
5 . Limiten el galanteig. Pic de..., cim de 
2.858 m. al Pallars Sobirà, al municipi 
d'Alins. M il romans. C a ire  sense límits.
6 . G rum olls de pasta que es repleguen 
del fons de la pastera. D oblada en la 
sèrie. 7. N .A .T .O . Els hi cal ànim  per fer 
l'animal. A c c ió  C atòlica Espanyola. Sigla 
de "Schutzstaffel", policia m ilitaritzada 
cread a p er a g u à rd ia  personal de Hitler.
8 . Relatiu a les malalties pròpies d e la 
vellesa, de corcoll. Foteses, feines o coses 
sense im portància. 9 . Tra n sfo rm a r en acer 
el ferro. O b ra  d e fortificació cam pal més o 
m enys protegida i tancada. 10. M alm ès, 
deficient, espatllat. Tom àquets, tomates, 
tomàtecs tomàtigues, tomàtics.

v e r t i c a l s

1. Excessivament petit, m igrat o escanyolit.
2. Relativa a l'energia. 3. En té la sabata 
que porta desenganxada o desclavada 
la sola p er la part del davant. Conjunt de 
prestatges de fusta on es posen els pans 
després de desenfornar. 4 . U na d'aire que 
no v a  a la reunió. Q u e  és afectada a jugar, 
a  saltironar. 5. Tocs militars a punta de dia 
p er a despertar els soldats. O ssat sense os.
6 . Cercle tancat. M issiva, naip. Escrita en la 
carta. 7. Vall fluvial profunda envaïda per 
la mar. Lliri, en llenguatge poètic i al revés. 
A l cap de munt. 8. Plenament suficients en 
extensió. Cal posar-hi el salt p er fpr el saltiró.
9 . Es pren a algú burlant-se'n. Els habitants 
d'aquest municipi de la N/all d'Albaida són 
salemers. 10. Extremitat de l'eix d'una 
esfera. Entranyes. 11. Q u a d re  am b les 
fotografies i els noms de les persones que 
han participat en un curs acadèm ic. Q u in  
és castellà i caragirat. 12. Impregnats de sal 
d e b a ix  a dalt. N ou Centre Universitari. 13. 
Sigla de l'est. Espai que s'estén al llarg d'una 
església entre murs o rengleres d'arcades. 
En una tanda en té sis davant seu. 14. Són 
d e casa aquelles dones que es dediquen 
exclusivam ent a les feines i l'administració 
d e la casa i a la cura dels fills.

► TROBAREU LES SOLUCIONS A LA PÀGINA 57

Sudoku C. LLUIS

C om 
s'hi jug a:

Cal omplir 
les caselles 

buides amb 
els números de 

l'1 al 9 sense 
repetir-ne 

cap en una 
mateixa fila, 

columna 
o quadre 

interior.

U na dita dins la sopa_____
Hi hem posat la paraula correcta a usar en lloc dels següents barbarismes 
avui encara massa usats: aguinaldo, atún, concejal, despedir, gafes, 
iglesia, jaqué, llaga, malograt, massacre, maforral, novato, ossamenta, 
pcjarita, sosfen, umbral, visillo i xupatintes.
A m b  les lletres escadusseres heu de poder llegir una frase feta sinònima 
de: saber-ne un uiu, saber on jeu la llebre, saber on s'ajoca el diable, anar 
davant del vent, ésser un bon escolà,

C. LLUIS



TEMPS ERA TEMPS...

Procedència de la foto: Col·lecció Josep Puig Francesch

Al iumnes de l'Escola Sant  Iscle, l ' a n y  1 9 6 4 ,  a m b  el mestre  Joaqu im Espanol,  que va d e i x a r  un molt  
bon record a Vidreres per  les seves dots pedagògiques,  la seva b onhomia  i un t a r a n n à  progressista.

EL REC CLAR VA PEL MÓN
i ® ™

Emilio Roca i Núria Sonén anant  per Bèlgica amb El Rec Clar, 
davant  L'Atomium i el Grand Palace de Brussel·les.




